




3 اقتصادی

خاقانی کارشناس نفت و انرژی:

 نحوه برخورد کشتی چینی با سانچی ابهام دارد
محمود خاقانی کارشناس نفت و انرژی می گوید: »مسائل حقوقی ساچی بسیار 
پیچیده است؛ به این دلیل که حادثه در آب های چین رخ داد وکشتی در آب های 

ژاپن غرق شده است.« 
محمود خاقانی، کارشناس اقتصادی در گفت و گو با  خبرآنلاین با بررسی حادثه 
سانچی گفت:» نفتکش سانچی با سرمایه گذاری قابل توجهی که قبل از خصوصی 
سازی شرکت ملی نفت کش ایران، از سال ۱۳۸۴ برای ساخت سفارش داده شده 
و در سال ۲۰۰۸ میلادی ساخت آن تکمیل و تحویل داده شد. سانچی  نفتکشی از 
نوع نفتکش های مدرن محسوب می شد.« او ادامه داد:»پس از وقوع حادثه، به طور 
طبیعی چینی ها و کسانی که خود را به منطقه رساندند ؛ از خطر آلوده شدن  منطقه 
بسیار نگران بودند،آنها بیشترین سعی را در کنترل و خاموش کردن آتش داشتند. اما، 
وقتی متوجه شدند که کنترل آتش به این سادگی ها نیست ترجیح دادند که محموله 

نفتکش به جای اینکه منطقه ودریا را آلوده کند بسوزد.«
مقصر تصادف کدام کشتی است؟

خاقانی با اشاره به وضعیت کشتی سانچی و کشتی چینی که تصادف کرده، اظهار 
داشت:»نفتکش سانچی حدود ۱۶۴ هزار تن وزن داشت و وزن محموله آن ۱۳۶ هزار 
تن متریک، معادل ۹۶۰ هزار بشکه میعانات گازی بود که از پارس جنوبی بارگیری 
کشتی فله بری که با سانچی تصادف کرد، بنام CF کریستال  حامل گندم از  شده بود. ٖ
مبدا آمریکا به مقصد چین  و بیمه بوده است. محموله سانچی را شرکت کره جنوبی 
بنام هانوا توتال پتروشیمی خریده بود.« او افزود:» براساس گزارش نشریه پلاتش، بابت 
محموله ای که از دست رفته، بیمه خسارت شرکت هانوا را پرداخت خواهد کرد. ضمنا 
این شرکت هیچگونه مسئولیتی از بابت خسارات وارد شده به محیط زیست محل 
حادثه، غرق شدن نفتکش و یا موضوع تصادف ندارد.« خاقانی با اشاره به اینکه نفتکش 
ها بیمه برجام اند، گفت:»پس از توافق برجام بیمه های بین المللی از تاریخ ۲۰  فوریه 
۲۰۱۷  شروع به بیمه کردن نفتکش های که حاوی نفت خام ، فرآورده های نفتی ، 
میعانات گازی وغیره ازجمله نفتکش های متعلق به شرکت ملی نفتکش ایران شدند. 
حدود نیمی از ۶۵  فروند نفتکش های شرکت ملی نفتکش ایران درحال حاضر بیمه 
بین المللی هستند. درواقع شرکت های بیمه به این منظور روشی را تعریف کردند که 
برای بیمه محموله های نفتی و گازی ایرانی و نفتکش های ایرانی نیازی به مشارکت 
همتاهای آمریکایی نباشد.« او ادامه داد:»باید بررسی شود که چرا کشتی باری چینی 
ناگهان به سانچی برخورد کرد و سالم مانده است. بنابراین اگر عمدی در کار باشد، 
آن ها می دانستند که نقطه ضعف این نفتکش کجاست. در دریاها، همه باید مانند 
پلیس فکر کرد و نه مانند قاضی. طرفی که در حال حاضر نگران است و وارد عمل 
خواهد شد، شرکت های بیمه هستند.« این کارشناس اقتصادی عنوان کرد:» ۳۰ 
درصد خسارت دو شرکت بیمه ایران پرداخت کنند، ۷۰ درصد دیگر شرکت خارجی 
پرداخت خواهد کرد. اما موضوع حقوقی این حادثه خیلی پیچیده است. چون نمی 

دانیم که باری که بر این کشتی بوده به چه نحوی فروخته شده است.«
او گفت:»اگر باری که در بندرعسلویه بارگیری شده، FOB باشد دیگر مسئولیت 
محموله با فروشنده که ایران بوده، نیست و محموله متعلق به خریدار است. بنابراین 

محموله را خود خریدار بیمه می کند و کشتی را صاحب شکتی بیمه می کند.«
او بیان کرد:» اما اگر CIF باشد، فروشنده هم بیمه محموله را عهده دار شده و هم 
هزینه حمل را می دهد. از کشتی که محموله تحویل داده شد، صاحب خریدار می 

شود. اگر این چنین باشد همه ضرر و زیان ها با فروشنده است.«
ایران می تواند از چین شکایت کند؟

این کارشناس نفت و انرژی با تاکید بر اینکه همه باید منتظر باشند و هر اظهارنظری 
می تواند برعلیه کشور استفاده شود، گفت:» ایران باید منتظر باشد تا شرکت های 
بیمه بررسی هایشان را نهایی کنند و گزارش خود را منتشر کنند. اگر کشتی باری 
مقصر باشد، مانند خودرویی که تصادف می کند، کشتی ها هم بیمه دارند. به عبارتی 
بیمه گذار آن کشتی باید خسارت کشتی را بپردازد.« خاقانی گفت:» اما مسائل 
حقوقی این موضوع بسیار پیچیده است. به این دلیل که حادثه در آب های چین رخ 

داد و در آب های ژاپن غرق شد.«
او گفت:» کشتی نیز با پرچم ایران حرکت نمی کرده و با پرچم پاناما در حال طی 
کردن مسیر بوده است.« خاقانی با اشاره به دلیل حرکت نفتکش ایران با پرچم پاناما، 
گفت:» اگر چه مالکیت کشتی به شرکت ملی نفت کش ایران متعلق بوده، اما ملیت 
کشتی پانامایی بوده است. افرادی که سمت های سیاسی دارند وارد موضوع با اظهار 
نظرهای غیر تخصصی نشوند، ممکن است هرگونه اظهار نظری زمان بررسی به زیان 

یا منفعت شخصی تمام شود.«
چرا پاناما؟

این کارشناس نفت و انرژی بیان کرد:» در دنیای کشتیرانی و حمل و نقل بین 
المللی جو خاصی حاکم است؛ به طور مثال کشتی هایی که پرچم ایران دارند، برای 
ورود به برخی بنادر دچار مشکل می شوند.« او ادامه داد:»البته این شرایط مربوط به 
ایران نیست. پاناما شرایط اقتصادی فراهم کرده که از خیلی از شرکت ها مالیات نمی 
گیرد. نوعی درآمد زایی برای پاناما است. به همین ترتیب پرچم پاناما بر این نفتکش 

زده شده بود.«

مدیرعامل شرکت منابع آب ایران:

۱۰۸ سد در حال ساخت داریم 
مدیرعامل شرکت منابع آب ایران: گفت : حدود ۱۰۸ سد در حال ساخت داریم 
که اغلب سد های بزرگ هستند که ۲۹ سد مهم باقی مانده، اولویت دار است. محمد 
حاج رسولی ها افزود: در برنامه ششم توسعه برای ساخت ۲۹ سد مهم اولویت دار که 
برای تامین آب شرب ساخته خواهند شد ، متمرکز می شویم. وی گفت: متاسفانه 
تنگناهای مالی و اعتباری برای ساخت این سدها ما را دچار مشکل کرده و پیمانکاران 
شرایط مطلوبی ندارند و ما نیز نتوانستیم تخصیص های خوبی به این بخش بدهیم. 
حاج رسولی ها افزود: امسال حدود ۱۰ سد برای آبگیری و یا افتتاح در برنامه ریزی 
دیده شده که تاکنون شش سد به نتیجه رسیده که اغلب آنها در غرب کشور است. 
وی گفت: در حال حاضر ظرفیت مخازن سدهای کشور ۵۲ میلیارد متر مکعب است 
که با ساخت و بهره برداری از ۱۰۸ سد در حال ساخت ظرفیت ذخایر سدها به ۷۰ 
میلیارد متر مکعب خواهد رسید. حاج رسولی ها ادامه داد: در ۵ تا ۶ سال اخیر هیچ 
سد جدیدی به طرح اجرایی کشور اضافه نشده و در برنامه پنجم توسعه ۱۷۳ سد برای 
ساخت داشتیم که اغلب سدهایی که قدمت بیشتر و اولویت دار بودند ساخته شده 
است. وی تاکید کرد: سیاست نساختن سد جدید باید ادامه یابد ، تا بتوانیم از سرمایه 
گذاری های قبلی حداکثر استفاده را بکنیم. مدیرعامل شرکت منابع آب ایران گفت: 
بجز در حوزه آبریز خزر که دربرنامه هفتم توسعه حدود ۱۰ تا ۱۵ سد قابل اجراست 

، دیگر ظرفیتی برای ساخت سد نداریم.
 

پاسخ سیف به نامه مدیران بانکی

مجوز پرداخت وام نوسازی بافت فرسوده
 رئیس کل بانک مرکزی گفت: در بخشنامه های قدیمی بانک مرکزی اجازه پرداخت 
تسهیلات برای نوسازی بافت های فرسوده به بانک ها داده شده و نیازی به بخشنامه 
نامه بانک ها به بانک مرکزی برای پرداخت  جدید نیست.  ولی الله سیف درباره 
تسهیلات بازسازی بافت های فرسوده، اظهارداشت: نظر بانک مرکزی نسبت به این 
موضوع مثبت است.  وی افزود: در سال ۹۳ هم ابلاغیه ای به شبکه بانکی داشتیم که 
بر اساس آن بانک ها می توانند طبق دستورالعمل های موجودشان نسبت به پرداخت 
تسهیلات برای نوسازی بافت های فرسوده اقدام کنند. رییس کل بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکه بانک ها در این زمینه هیچ محدودیتی ندارند، افزود: بنده قبل از آنکه نامه ای 
از طرف بانک ها دریافت کنم در یکی از رسانه ها خواندم که رییس شورای هماهنگی 
بانک ها و رییس کانون بانک های خصوصی نامه ای به من نوشته اند و تقاضای چنین 
کاری را دارند. سیف تصریح کرد: اگر بانک ها به بخشنامه های قدیمی مراجعه کنند، 
می بینند که اجازه پرداخت تسهیلات برای نوسازی و بازسازی  بافت های فرسوده را 

دارند و در این زمینه نیازی به بخشنامه جدید نیست.
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از ۱۷ اسفند ۹۵ تاکنون کم تر از یک سال گذشته که میوه های 
سهام عدالت رسید؛ هرچند کم اما وعده ای بود که دولتمردان 

جامه عمل به آن پوشاندند.
اسحاق جهانگیری معاون اول رییس جمهور میانه های اسفندماه 
سال گذشته در مراسم رونمایی از سامانه جدید سهام عدالت 
گفته بود که قرار است ۵۰ میلیون ایرانی دارنده سهام عدالت پس 
از یک دهه از واگذاری این سهام ها تعیین تکلیف شوند و سود به 
حسابشان واریز شود. او البته این را هم گفته بود که ۶۰ بنگاهی 
که در اختیار سهام عدالت قرار دارند، جزء بهترین بنگاه های ایران 
هستند و ارزش سهام آن ها روز به روز افزایش پیدا خواهد کرد.

زیرا یکی از محورهای ساماندهی طرح سهام عدالت این بود که 
۶۰ بنگاه مهم کشور از بلاتکلیفی خارج شوند تا بتواند به بهترین 
شکل بهره ور و سودآور شوند. وی ابراز امیدواری کرده بود که این 
اقدام در زندگی همه مردم بخصوص طبقات ضعیف جامعه مفید 
واقع شود.موضوعی که حالا باید در بلند مدت منتظر ماند و نتایج 
آن را در زندگی دارندگان سهام عدالت جستجو کرد. به دنبال 
وعده معاون اول رییس جمهور و پس از رونمایی از این سامانه 
تازه،سازمان خصوصی سازی ماموریت یافت تا کسانی که سقف 
سهام یک میلیون تومانی خود را تکمیل می کنند،دسته بندی 
کرده و آنها را در لیست دریافت کنندگان سود سهام عدالت در 
سال جاری قرار دهد.  چند نوبت فرصت برای تکمیل اطلاعات 
خواسته شده تا شهریور ماه به طول انجامید و سرانجام میانه دی 
ماه با دستور رییس جمهوری فرمان واریز سود سهام عدالت صادر 
شد و به دنبال آن سازمان خصوصی سازی اعلام کرد که مالکان 
کل سهام یک میلیونی عدالت سود علی الحساب امسال را دریافت 
خواهند کرد. آنطور که این سازمان اعلام کرده:» ۵۰هزار تومان و 
به مابقی حدود ۲۶۰۰۰ تومان سود در فاز اول پرداخت می شود«

۳۳ میلیون نفر سهامداران جز
اگرچه سال گذشته اعلام شده بود که تعداد دریافت کنندگان 
سهام عدالت ۵۰ میلیون نفر هستند،اما بخشی از کسانی که 

سهام عدالت در دست داشتند،نسبت به تکمیل اطلاعات خود 
اقدام نکرده اند.از همین رو،براساس اعلام سازمان خصوصی سازی 
تعداد سهامداران این مرحله ۳۳ میلیون نفر اعلام شد. جعفر 
سبحانی مشاور رییس کل سازمان خصوصی سازی در این رابطه 
گفته است:» تمامی مشمولان سهام عدالت که ثبت نام  خود را 
به درستی انجام داده و کد شبای خود را در سامانه این سهام 
اعلام کرده اند سود سهام خود را دریافت کرده اند و اخباری که 
مبنی بر عدم واریز سود وجود دارد، صحت ندارد. کار واریز سود به 
بانک های مختلف سپرده شده است؛ اما ممکن است بانکها مطابق 
با روشی که خود برای اعلام واریز دارند این موضوع را به مشتری 

اعلام نکرده باشند«.
البته اطلاعات منتشر شده از سوی سازمان خصوصی سازی 
نشان می دهد،سود واریز شده به حساب مشمولین مربوط به 
سال مالی ۹۵ بوده به همین دلیل سهامدارانی که موجودی خود 
را در سال جاری تا سقف یک میلیون تومان تکمیل کرده اند در 
سال جاری مشمول دریافت سود کامل می شود.البته به گفته 
جعفر سبحانی  مرحله دوم را تا نوروز ۹۷ به حساب مشمولین 

واریز خواهد شد.
او گفته است:» سهامدارانی که در سال ۹۶ الباقی بدهی سهام 
عدالت واگذار شده به خود را تسویه کرده باشند، برای دریافت 
سود سال مالی ۹۶ شرکت ها که مجامع آن ها در تیر ماه ۹۷ 
برگزار می شود، می توانند طی آبان و آذر ۹۷ که موعد توزیع سود 
فرا می رسد، به تناسب مبلغ یک میلیون تومانی سهام خود از سود 

کامل عملکرد دوره مالی ۹۶ شرکت ها برخوردار خواهند شد.«
سهام عدالت از آغاز تا تعیین تکلیف

به دنبال فرمان مقام معظم رهبری برای اجرای بازنگری در 
اصل ۴۴ قانون خصوصی سازی،بندی به مصوبات این اصل تحت 
عنوان سهام عدالت اضافه شد که حکایت از پرداخت سهام عدالت 
به اقشار آسیب پذیر جامعه داشت.به دنبال آن در سال ۱۳۸۵ 
طرحی تحت عنوان توزیع سهام عدالت  اجرایی شد که بر اساس 

آن قرار شد در مدت ۱۰ سال، سود سهام اعطایی به مشمولان 
به جای پرداخت به آنها بابت اقساط سهامشان کسر شود و پس از 

آن سهامداران بتوانند سهام عدالت خود را خرید و فروش کنند.
براساس قانون تجارت ، شرکت ها هشت ماه پس از برگزاری 
مجامع خود برای توزیع سود فرصت دارند.بنابراین اگر مجمع 
عمومی یکی از شرکت های مشمول سهام عدالت تیرماه برگزار 
شود، تا اسفند ماه فرصت دارد سود متعلقه را برای توزیع میان 
سهامداران واریز کند. جعفر سبحانی مشاور سازمان خصوصی 
سازی می گوید:» اگر فرد مشمول بدهی خود تا سقف یک 
میلیون تومان را به حساب سازمان خصوصی واریز نکرده و حدود 
۵ میلیون ریال )۵۰۰ هزار تومان( سهام در اختیار داشته باشد، 
حدود نیمی از این مبلغ را به عنوان سود دریافت خواهد کرد. در 
هر مرحله بخشی از سود سهام عدالت به نسبت واریز شرکت 
ها بین مشمولان توزیع می شود.دهک های پایین جامعه و 
مشمولان تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی در اولویت واریز 
سود هستند اما به طور کلی واریز سود به صورت مرحله به مرحله 
خواهد بود. حالا مرحله نخست سود سهام عدالت مشمولان به 
حساب آنها در حال واریز شدن است که مطابق آن مشمولانی که 
میزان سهام عدالت آنها یک  میلیون تومان است )شامل مشمولان 
مددجوی کمیته امداد و سازمان بهزیستی و نیز افرادی که از محل 
آورده نقدی خود اقدام به تسویه مانده بدهی اقساط سهام خود 
نموده اند( بابت عملکرد سود سال مالی ۹۵ شرکتهای سرمایه پذیر، 
۱۵۰ هزار تومان سود دریافت خواهند کرد که البته این سود 
به مرور و طی دو یا سه مرحله به حساب آنها واریز خواهد شد 
که در مرحله اول، این افراد ۵۰ هزار تومان سود می گیرند. در 
این راستا از سال ۸۵ تاکنون ۴۹ میلیون و ۲۲۶ هزار نفر از افراد 
جامعه به عنوان مشمولان سهام عدالت شناسایی شده و به آنها 

سهام تعلق گرفته است.
ارزش سهام عدالت چقدر است؟

اگرچه خیلی ها بعد از واریز سود سهام عدالت، رقم واریزی سود 

سهام عدالت را دستمایه طنز قرار دادند،اما برای بسیاری هم این 
سئوال پیش آمد که آیا این رقم ۵۰ هزار تومان سود سالانه قرار 

است،همین رقم باقی بماند؟
بررسی ها نشان می دهد سهامی که یازده سال پیش یک 
میلیون تومان بوده حالا دو میلیون و ۴۰۰ هزار تومان ارزش دارد 
و این ارزش با رشد اقتصاد و افزایش معاملات ارزش معاملات بازار 
سرمایه بیشتر هم خواهد شد.یعنی می توان گفت یک سرمایه 
اما مطمئن است. اسحاق جهانگیری  اندک  گذاری هر چند 
معاون اول رییس جمهور در این رابطه گفته است:» ما سه سال 
وقت گذاشتیم که راهکاری پیدا کنیم که ۷۰ میلیون ایرانی در 
کارخانجات شریک باشند و هم اکنون به جمعیت زیر پوشش 
کمیته امداد و بهزیستی یک  میلیون تومان پرداخت کرده  و 
سهامشان ۲ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان ارزش دارد و امسال نیز 
سود سهام آنها مانند همه افراد دیگر سهامدار در شرکت ها به 
مبلغ ۱۵۰ هزار تومان پرداخت شده است«. سهامی که از صفر 
طی دهسال گذشته کلید خورده حالا بیش از ۲ میلیون و ۴۰۰ 
هزار تومان ارزش دارد. در عین حال که به گفته عبدلله پوری 
حسینی رئیس سازمان خصوصی سازی این امکان برای افرادی 
که دعوت نامه سهام عدالت دارند اما به هر دلیل از ثبت نام نهایی 
سهام عدالت جا مانده اند، وجود دارد که در آینده پس از پایان 
پروسه پرداخت سود، تعیین تکلیف شده و به حق شان برسند. 
آنطور که پوری حسینی گفته :» این افراد که تعداشان بیش از 
یک  میلیون و ۸۰۰ هزار نفر است و به قول معروف  جاماندگان 
سهام عدالت لقب گرفته اند، هم از تصمیم تازه دولت برای سهام 
عدالت جا نخواهند ماند. البته به جز جاماندگان،حقوق اموات هم 
سرجای خود باقی خواهد ماند.براساس اعلام سازمان خصوصی 
سازی آنن دسته از مشمولانی که تا ۳۱ مرداد امسال شماره 
شبای حساب بانکی خود را در سامانه سهام عدالت ثبت کرده اند 
و پس از این مدت فوت شده اند، مشمول دریافت سود سهام 

عدالت هستند.

آن چه سهامداران عدالت باید بدانند

معاون امور دریایی سازمان بنادر ودریانوری با بیان این که جعبه سیاه نفتکش 
سانچی پس از طی کردن روند حقوقی در کشور محل حادثه بازگشایی خواهد 
شد و اطلاعات آن با حضور کمیته ذینفعان بازخوانی می شود،گفت: تا شعاع هزار 
متری به دلیل انفجار و نشت گاز امکان تنفس وجود نداشت بنابراین خدمه نمی 

توانستند برای خارج شدن از نفتکش اقدامی انجام دهند. 
هادی حق شناس روز دوشنبه در سخنانی درباره، حادثه نفتکش سانچی بیان 
داشت: در ایران ۹۰ درصد واردات و صادرات کشور، نفت و فراورده های نفتی با 
کشتی حمل می شود لذا به روز بودن و حرکت طبق آیین نامه های بین المللی 
جز جدایی ناپذیر این حوزه است و در این میان خدمه کشتی ها برای ما حکم 

سربازان اقتصادی و سرمایه های ملی را دارند.
وی یادآور شد: هر ساله تصادف های مختلفی بین کشتی های حمل بار به وقوع 

می پیوندد اما حادثه این چنینی بسیار هولناک و جزو بی سابقه ترین ها است.
او همچنین تصریح کرد که نفتکش سانچی ۱۱۵ هزار تن میعانات گازی داشت 

که اشتعال آن منفی ۱۸ بود.
معاون امور دریایی سازمان بنادر و دریانوردی تصریح کرد: با اینکه این گفته 
وجود داشت که خدمه زنده نباشند اما ما تمام تلاش خود را تا آخرین لحظه 
انجام دادیم و گفتیم اگر یک هزارم درصد، خدمه نفتکش سانچی زنده باشند و 
یا حتی بتوانیم پیکر آنها را به ایران منتقل کنیم باید تمام توان و پتانسیل خود را 
بگذاریم تا اقدامات لازم انجام شود، اما متاسفانه به رغم تمام فعالیت ها نفتکش 

سانچی روز گذشته غرق شد.
**نفتکش سانچی تولید سال 2008 بود

حق شناس بر اساس گزارش  سازمان بنادر و دریانوردی ادامه داد: نفتکش 
حادثه دیده ۲۵ آذر ماه زمانی که می خواست عسلویه را ترک کند بخش های 
مختلف آن مانند رادار، موتور، تجهیزات و سایر امکانات مورد بررسی قرار گرفت و 
طبق گزارش های موجود این شناور هیچ مشکلی نداشت و جزو کشتی های به 

روز دنیا بود، بنابراین نفتکش سانچی هیچ ایراد فنی نداشته است.
معاون سازمان بنادر و دریانوردی همچنین تصریح کرد: کشتی سانچی ساخت 
سال ۲۰۰۸ کره جنوبی به وسیله شرکت هیوندا بود و جدید ترین استانداردهای 

جهانی را داشت.
** تا شعاع هزار متری امکان تنفس وجود نداشت

حق شناس در پاسخ به این سوال که مخزن میعانات گازی تا موتورخانه ۵۰ متر 

فاصله داشت و چرا خدمه نتوانستند برای نجات خود کاری انجام دهند، اظهار 
داشت: تجهیزات مربوط به اکسیژن رسانی در تمامی بخش های نفتکش وجود 
دارد اما زمانی می توان از آن استفاده کرد که انفجارهای کوچک و قابل کنترل 
باشد اما زمانی که هر مخزن ۲۰ هزار تن میعانات گازی داشته و در جا دو مخزن 

آن منفجر شده، خدمه نمی توانستند هیچ کاری انجام دهند.
وی ادامه داد: تا شعاع هزار متری به دلیل انفجار و نشت گاز امکان تنفس 
وجود نداشت بنابراین خدمه نمی توانستند برای خارج شدن از نفتکش اقدامی 

انجام دهند.
معاون امور دریایی سازمان بنادر و دریانوردی خاطر نشان کرد: حتی افسر 

شیفت هم فرصتی برای درخواست کمک و عکس العمل نداشته است.
**رمز خوانی جعبه سیاه یک تا سه ماه طول می کشد

معاون امور دریایی سازمان بنادر و دریانوردی درباره رمزخوانی جعبه سیاه 
نفتکش سانچی گفت: جعبه سیاه با حضور نماینده سازمان بنادر، نماینده پاناما و 
چین پلمب شد و پس از طی کردن روند حقوقی، در کشور محل حادثه بازگشایی 

خواهد شد و اطلاعات آن با حضور کمیته ذینفعان بازخوانی می شود.
وی افزود: این روند می تواند از یک تا سه ماه طول بکشد که کاملا به روند 

حقوقی مربوط می شود.
** امکان دسترسی به پرسنل کشتی فله بر باید فراهم شود

معاون امور دریایی سازمان بنادر و دریانوردی درباره مالکیت کشتی فله بر که با 
نفتکش تصادم کرده است، اظهار داشت: طبق اطلاعات ما کشتی فله بر متعلق به 

چین است که اکنون در یکی از بنادر پهلو گرفته است. 
حق شناس افزود: مدیرکل دریایی سازمان بنادر با تیم کارشناسی به کشتی فله 
بر چینی رفته است تا ابعاد این موضوع را مورد بررسی قرار دهد اما هنوز امکان 

گفت و گو با خدمه کشتی فراهم نشده است.
وی همچنین ابراز امیدواری کرد که به زودی این امکان فراهم شود و طبق 

قوانین بین المللی چین باید اجازه دهد این کار انجام شود.
**محل حادثه نقطه کور راداری نبود

عضو هیات عامل سازمان بنادر و دریانوردی در پاسخ به این سوال که در 
محل تصادم گزارش های متعددی رسیده که کشتی های مختلفی ناپدید و یا 
از دسترس خارج شده اند، تصریح کرد: اولین بار است چنین شایعه ای شنیده 

می شود.

وی گفت: منطقه مذکور یک مسیر پر تردد است و هیچ نقطه کور ارتباطی 
وجود ندارد. آنجا مثلث برمودا نیست. در نهایت باید بگویم نقطه کور بودن محل 

برخورد دو کشتی از حیث سیگنال های ناوبری مورد تایید نیست.
** جان باختن سرنشینان سانچی به علت انفجار مهیب در لحظه 

تصادم دو کشتی 
محمد راستاد رئیس هیات عامل سازمان بنادر و دریانوردی که در چین حضور 
دارد نیز درباره اظهارات شاهدان عینی این حادثه تلخ گفت: در لحظه اولیه تصادم 

حجم وسیعی از آتش و انفجار کشتی را در بر گرفته است. 
وی افزود: مشاهدات قایق های صیادی چینی، حاکی از انفجار مهیب در لحظه 
تصادم دو کشتی و انتقال آتش به تمام کشتی است که احتمالا در همان لحظه 

منجر به جان باختن تمام خدمه شده است. 
رئیس هیات عامل سازمان بنادر و دریانوردی خاطر نشان کرد: خدمه شناورهای 
ماهیگیری چینی اظهار داشتند که تنها توانستند خدمه کشتی فله بر را نجات 

دهند.
وی افزود: به اعتقاد کارشناسان هم در همان لحظات اولیه تصادم دریانوردان 
به جهت شدت انفجار، حریق و وجود گازهای سمی جان خود را از دست دادند 
و با اینکه تیم های امدادی متعددی در اطراف نفتکش حضور داشت به دلیل 
انفجارهای پی در پی و حریق فرصت برای نزدیک شدن به آن فراهم نشد و 

متاسفانه روز گذشته این نفتکش غرق شد.
**سانچی جزو پیشرفته ترین نفتکش های جهان بود

سید احمد مقیمی نایب رئیس هیات مدیره شرکت ملی نفتکش نیز درباره 
اینکه خدمه نفتکش سانچی چگونه در لحظات اولیه نتوانستند جان خود را نجات 
دهند، گفت: سانحه رخ داده یکی از منحصربفرد ترین اتفاقات بود که تاکنون 
تجربه نشده بود و با وجود آنکه نفتکش سانچی دارای بهترین امکانات فنی، ایمنی 
و تجهیزاتی بود، به خاطر ضربه ای که از سوی کشتی فله بر به آن اصابت کرد 
به صورت ناگهانی منفجر شد، بنابراین خدمه نفتکش فرصتی برای نجات جان 

خود نداشتند.
وی افزود: مهمترین مساله این بود که بار نفتکش میعانات گازی بود که درجه 
اشتعال پایین و گاز سمی داشت به همین جهت در همان زمان اولیه تصادم 

منفجر شد.
نایب رئیس هیات مدیره شرکت ملی نفتکش یادآور شد: البته تا زمانی که 
جعبه سیاه این نفتکش رمزخوانی نشود تمام صحبت ها گمانه زنی است اما طبق 

اظهارات شاهدان انفجار در لحظه صورت گرفته است.
** خدمه نمی توانستند کاری انجام دهند

محسن بهرامی کاپیتان اسبق کشتی نفتکش هم در سخنانی گفت: نفتکش ها 
دارای فوم و پمپ آب هستند اما در مورد نفکش سانچی به خاطر انفجار و وسعت 

حریق خدمه نمی توانستند برای نجات و کنترل آتش کاری انجام دهند.
وی در مورد علت برخورد دو فروند شناور افزود: تصادف بین شناورها دلایل 
مختلفی دارد، از جمله مسایل فنی، راهبری، سو تفاهم بین کشتی ها، متوجه 
نشدن حرف های یکدیگر و موانع اطراف کشتی ها می تواند سانحه آفرین باشد.

سخنگوی شرکت ملی نفتکش اضافه کرد: زمانی که برخورد بین ۲ خودرو باشد 
هر ۲ در زمانی کوتاه می توانند تغییر مسیر بدهند اما در مورد کشتی تغییر مسیر 
حداقل ۴ تا ۵ دقیقه زمان می برد، بنابراین حتی اگر کشتی باری دیده می شد 
زمان برای تغییر مسیر کم بود.با اتمام این گفته ها باید منتظر جعبه سیاه ماند تا 

دلیل اصلی این حادثه مشخص شود.
** امکان اختلال وجود دارد

بهرامی تاکید کرد: محل سانحه، یکی از مسیرهای پرتردد است بدین جهت در 
مناطق شلوغ حجم سیگنال زیاد است و امکان اختلال در آن وجود دارد.

وی اضافه کرد: حتی این احتمال هست که در چنین مسیرهای سیگنال دیده 
نشود، اما با قطعیت می توان گفت سیستم ناوبری هیچ مشکلی نداشته است.

بررسی ابعاد بزرگترین حادثه دریانوردی جهان در ۳ دهه اخیر؛ 

رمزگشایی از جعبه سیاه سانچی تا 3 ماه آینده

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول
بموجب اجراییه صادره از شعبه ۲ دادگاه عمومی حقوقی قم که در شعبه ۴ اجرای احکام مدنی به شماره ۴/۹۶ج /۹۲۹ 
ثبت گردیده له صفر و محمدعلی هر دو ساعی ،روح اله حاجیلو ، امیر رجایی پور و علیرضا آزادپناه علیه شرکت ابنیه سازان 
طایقان محکوم علیه محکوم است به پرداخت ۹۴۳/۵۵۰/۲۴۳ ریال در حق محکوم له و مبلغ /۱/۰۰۰/۰۰۰ریال به عنوان 
نیم عشر دولتی در حق صندوق دولت ، محکوم لهم در قبال بدهی خود مال منقول معرفی کرده که کارشناس به شرح 

ذیل ارزیابی نموده: 
از اموال توقیف و لیست برداری شده طبق صورتجلسه خدمات نیرو انتظامی و با راهنمایی خواهان در کیلومتر ۲۵ جاده قدیم 
اصفهان - روستای طایقان - چهار کیلومتر بیرون از جاده اصلی و در فرعی خاکی جاده معدن - در داخل شرکت سن و ماسه و 

با حضور نگهبان وقت بازدید و بررسی به عمل آمده قیمت پایه از طریق مزایده به شرح ذیل اعلام می گردد .
۱- یکدستگاه فک طرح پارکو دهانه ۱۰۰*۱۲۰ و الکتروموتور ۱۵۰ اسب به همراه متعلقات مربوطه و ساخت شرکت ایران 

گاسپار به رنگ نارنجی - دست دوم به مبلغ -/۲۲۰۰۰۰۰۰۰ ریال
۲- یکدستگاه کبیت ۱۰HS  به رنگ آبی و به شماره سریال At /۸۰/۹۷ - ساخت سال ۹۱/۲/۲۹ به همراه الکتروموتور ۱۱۰ 

کیلو وات و به همراه متعلقات مربوطه قیمت مبلغ -/۳۰۰۰۰۰۰۰۰ ریال
۳- یکدستگاه کبیت ۱۰Hs به رنگ آبی و به شماره سریال At /۸۰/۹۷ ساخت سال ۹۲/۲/۱۹ به همراه دینام و متعلقات 

مربوطه به مبلغ -/۳۰۰۰۰۰۰۰۰ ریال
۴- یکدستگاه سرند دو طبقه آبی رنگ مخصوص سنگ کوهی به همراه دینام و متعلقات مربوطه - دست دوم - به مبلغ 

-/۱۵۰۰۰۰۰۰۰ ریال
۵- یکدستگاه سرند سه طبقه آبی رنگ مخصوص سنگ کوهی به همراه دینام و متعلقات مربوطه - دست دوم - قیمت مبلغ 

-/۱۷۰۰۰۰۰۰۰ ریال
۶- تعداد ده دستگاه نوار نقاله نصب شده به دستگاه های موجود که تعداد هشت دستگاه نوار نقاله حدود ۱۸ متری و 
تعداد دو دستگاه آن حدود ۱۲ متری می باشد و به همراه موتور و گیربکس و غلتک های موجود - دست دوم جمعا به مبلغ 

-/۳۰۰۰۰۰۰۰۰ ریال جمع کل اموال توقیف شده مبلغ -/۱۴۴۰۰۰۰۰۰۰ ریال برآورد می گردد.
و مقرر گردیده موارد فوق الذکر در تاریخ ۹۶/۱۱/۲۳ ساعت۱۰/۰۰ الی ۱۰/۳۰ صبح به آدرس قم ،خیابان ساحلی ،جنب زندان 
ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد 
بازدید از اموال  را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل 
در جلسه مزایده شرکت نمایند. قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می 
گردد .برنده مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف یکماه از تاریخ مزایده بپردازد. این آگهی 

یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به این واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم - رضا زارعی

 
آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 

طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
رای اصلاحی

تاریخ ۱۳۹۶/۱۰/۲۴ جلسه هیات اول قانون تعیین تکلیف با حضور امضاء کنندگان زیر تشکیل گردید در خصوص پرونده 
کلاسه ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۶۲۰ موضوع رای ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۶۹۲۰ مربوط به آقای محمدرضا طاهریان ثابت فر 
خریداری متقاضی از مالکیت رسمی آقای عبدالعلی بیگدلی فرزند رضا می باشد که اشتباها علی بیگدلی ذکر گردیده است لذا 
بدین وسیله اصلاح می گردد ضمنا مفاد رای اولیه و اصلاحی توامان قابلیت اجرا دارد و بقیه مفاد رای اولیه به قوت خود باقی 

می باشد
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد 
با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن 
را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم 
و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار : 1396/10/26
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه 

 اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی  

اگهی موضوع ماده3 قانون و ماده 13ایین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  اراضی و ساختما نهای فاقد 
سند رسمی                                             

 برابر رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۱۶۰۰۱۰۰۲۶۳۴ مورخ ۱۳۹۶/۶/۲هیات اول / دوم  موضوع قانون تعیین  تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک تصرف مالکانه بلامعارض 
متقاضی ناصر دارابی زاوله فرزند خدا مراد ش ش ۳۱۷ صادره از اسلام آباد غرب در یک باب خانه به مساحت ۱۰۰.۵ متر مربع 
پلاک ۶ فرعی از ۱۴۵اصلی واقع در کرمانشاه شهرک کرناچی کوی فدایی کوی ۱۰۷ کوچه ۷ متری خریداری از مالک رسمی 
رضا فدایی محرز گردیده است . لذا  به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز اگهی میشود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند  مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند  می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دوماه 
اعتراض خود را به این اداره  تسلیم  و پس از اخذ رسید , ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض , دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدهی است در صورت انقضای مدت مذ کور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول 1396/10/26
جعفر نظری-  رئیس ثبت اسناد واملاک

مفقودی
اینجانب محمدابراهیم داوودآبادی فراهانی فرزند غلام رضا به 
شماره ملی ۰۳۸۲۰۱۰۰۰۰ وکیل پایه یک دادگستری عضو کانون 
وکلای دادگستری مرکز به شماره پروانه ۱۸۲۹۱ حسب گزارش 
مرجع انتظامی در تاریخ ۹۶/۶/۳۱ پروانه وکالتم به سرقت رفته و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد .
 

 مفقودی
برگه سبز و سند مالکیت خودرو سواری پراید نوک مدادی - 
به شماره  و  به شماره موتور ۰۰۵۰۵۸۷۶  متالیک مدل ۱۳۸۲ 
شاسی S۱۴۱۲۲۸۲۹۶۵۲۹۶ و به شماره پلاک ۱۶ ۱۸۲ الف ۱۳ 
به نام آقای سید عباس باقری طباطبایی جعفرآبادی مفقود گردیده 

و از درجه اعتبار ساقط می باشد .



ورزشی44

قرارداد سرمربي جدید صبای قم ثبت شد

»راشكی« ناجی صبا در ۱5 هفته بیم و امید
قرارداد سرمربي جدید تیم فوتبال صباي قم براي هدایت این تیم در ۱۵ هفته باقي مانده 

از مسابقات فصل جاري لیگ دسته اول فوتبال باشگاه هاي کشور به ثبت رسید. 
بر پایه این  گزارش ،بعد از پایان مسابقات هفته دوم دور برگشت رقابت های فصل ۹۷ - 
۱۳۹۶ لیگ دسته اول فوتبال باشگاه های کشور جام آزادگان که به شکست صبای قم در 
دیدار خارج از خانه حساس مقابل تیم صدرنشین نفت مسجد سلیمان انجامید، تغییر و 

تحول جدید در صبای قم انجام شد.
با توجه به اینکه صبای قم در دو هفته آغازین دور برگشت لیگ آزادگان سرمربی نداشت 
و با وضعیتی کاملا نامشخص برابر حریفان خود به میدان رفت، هیأت فوتبال استان قم که 
مسوولیت امور اجرایی این تیم را بر عهده گرفته از انتخاب سرمربی جدید صبای قم برای 

بازی های باقی مانده از فصل جاری لیگ آزادگان خبر داد.
به دنبال توافقی که این هیأت انجام داده، مسعود راشکی بازیکن سابق فوتبال قم و یکی 
از مربیان جوان این رشته پرمخاطب که در قم و فوتبال ایران چهره نسبتا شناخته  شده ای 
است، مسوولیت سرمربیگری تیم فوتبال صبای قم را برای ۱۵ هفته باقی مانده از لیگ 

آزادگان امسال بر عهده گرفت.
راشکی بعد از توافق برای قبول سرمربیگری تیم فوتبال صبای قم بلافاصله به هیأت 
فوتبال این استان رفت و قرارداد خود را با صبای قم در این هیأت به ثبت رساند تا در 
آستانه دیدارهای هفته سوم از دور برگشت لیگ دسته اول فوتبال ایران رسما هدایت 

صبای قم را بر عهده بگیرد.
قرارداد سرمربی جدید صبا با این تیم به مدت یک فصل و نیم است و وی در کادر فنی 
صبای قم مصطفی مهدوی کیا برادر کوچک تر مهدی مهدوی کیا کاپیتان اسبق تیم ملی 
فوتبال ایران و محمد منصوری بازیکنان سابق پرسپولیس را به عنوان دستیاران خود 

معرفی کرده است.
 

رئیس هیأت کشتي استان قم خبر داد

جام تختي فرصت کسب  مدال
  برای کشتي قم است

رئیس هیأت کشتي استان قم گفت: جام بین المللي تختي با حضور دو ملي پوش 
فرنگي کار فرصت کسب نخستین مدال  بین المللي سال ۲۰۱۸ براي کشتي قم است. 

محسن وزیری در گفت وگو با خبرنگار فارس در قم، اظهار کرد: امسال رقابت های سی 
و هشتمین دوره جام بین المللی تختی در رشته کشتی فرنگی پیش روی فرنگی کاران 
کشورمان قرار دارد و این جام روزهای پنجم و ششم بهمن ماه به میزبانی شهر ماهشهر 

استان خوزستان برگزار می شود.
وی با اشاره به دعوت ۳۰ کشتی گیر در ۱۰ وزن به اردوی تیم ملی کشتی فرنگی 
بزرگسالان، اضافه کرد: این تعداد کشتی گیر از استان های البرز، خراسان رضوی، لرستان، 
خوزستان، تهران، فارس، اردبیل، مرکزی، قم، کردستان، مازندران و ایلام به تیم ملی 
دعوت شده اند. رئیس هیأت کشتی استان قم از آغاز اردوی جدید آماده سازی تیم ملی 
کشتی فرنگی از روز دوشنبه ۲۵ دی ماه خبر داد و افزود: این اردو برای حضور پرقدرت 
ملی پوشان در جام بین المللی جهان پهلوان تختی در خانه کشتی عبدالله  موحد تهران 

برگزار خواهد شد.
وی ابراز کرد: اسامی نفرات دعوت شده به این اردو در حالی از سوی کادر فنی اعلام شد 
که از قم مهدی ابراهیمی در وزن ۸۲ کیلوگرم و علی اکبر حیدری در وزن ۹۷ کیلوگرم 
دعوت شده اند و این دو کشتی گیر در کنار سایر ملی پوشان تا روز ششم بهمن ماه در اردو 
خواهند بود. وزیری با اشاره به تشکیل این اردو با حضور کشتی گیران فرنگی کار اوزان ۵۵، 
۶۰، ۶۳، ۶۷، ۷۲، ۷۷، ۸۲، ۸۷، ۹۷ و ۱۳۰ کیلوگرم، عنوان کرد: سرمربیگری تیم ملی را 
قهرمان سابق این رشته یعنی علی اشکانی انجام می دهد و حریفان دو نماینده قم نیز در 
اردو مشخص شده اند. وی افزود: مربیان منتخب سرمربی تیم ملی نیز محمدعلی چمیانی، 
رسول جزینی، داود گیل نیرنگ، لقمان رضایی و مربیانی از استان های تهران، لرستان، البرز، 
قم و خراسان رضوی هستند، ضمن اینکه علاوه بر حضور یک مربی از قم، پیشکسوت 
خوشنام این رشته یعنی موسی طباطبایی از قم نیز سرپرستی تیم ملی را انجام می دهد.

 
سرمربی تیم فوتسال آتلیه طهران قم:

فوتسال قم در خطر نابودی قرار گرفته است
 سرمربی تیم فوتسال آتلیه طهران قم با بیان این که فوتسال قم در خطر نابودی و 
تضعیف قرار گرفته است، گفت: تیم فوتسال آتلیه طهران فصل سختی را از نظر مالی 

پشت سر گذاشت. 
سید وحید غیاثی اظهار داشت: لیگ برتر فوتسال برای تیم آتلیه طهران قم از نظر نتیجه 
گیری فصل خوبی بود و این که یک تیم در اولین سال حضورش در لیگ برتر در بین ۵ 
تیم برتر لیگ قرار گیرد نمی تواند نتیجه بدی باشد. وی افزود: همیشه گفته ایم که فوتسال 
قم استعدادها و ظرفیت بسیار زیادی دارد اما در حال حاضر شرایطی بر فوتسال قم حاکم 
شده که اوضاع را نگران کننده کرده و از نظر من فوتسال در قم در خطر نابودی و تضعیف 
شدید قرار گرفته است. سرمربی تیم فوتسال آتلیه طهران قم گفت: در لیگ برتر تیم هیئت 
فوتبال قم به دسته اول سقوط کرد و اگر اوضاع مالی تیم ما به همین منوال پیش برود تیم 
آتلیه طهران قم سال آینده در خطر سقوط قرار خواهد داشت و باید برای این رشته که هم 
ظرفیت آن در قم هست و هم مردم آن را دوست دارد فکر عاجلی کرد. غیاثی بیان داشت: 
آتلیه طهران فصل سختی را از نظر مالی پشت سر گذاشت به طوری که در ابتدای فصل 
یک میلیارد ریال به این تیم تزریق شد اما پس از آن همیشه در مضیقه قرار داشتیم اما 
همه اعضای تیم مشکلات را به جان خریدند و شرایط مالی ما با اغلب تیم های لیگ برتری 
قابل مقایسه نبود. وی عنوان کرد: برخی می گویند آتلیه طهران یک تیم خصوصی است 
و نباید انتظار کمک داشته باشد در حالی که اگر این تفکر را داشته باشیم باید تمام تیم ها 
را تعطیل کنیم زیرا مالکان آن ها با عشق وارد ورزش شده اند اما در ورزشی که درآمد ندارد 
سرانجام به مشکل مالی برخورد می کنند. سرمربی تیم فوتسال آتلیه طهران قم تصریح 
کرد: وظیفه داشتم تا پایان راه برای تیمم تلاش کنم اما امیدوارم فصل آینده این مشکلات 

رفع شود و اتفاقاتی رخ دهد که فوتسال قم در آرامش باشد.

لیگ برتر والیبال نشسته؛

تیم والیبال نشسته قم برابر هیئت مرکزی به 
پیروزی رسید

 تیم والیبال نشسته قم در دیداری از لیگ برتر والیبال نشسته برابر هیئت مرکزی به 
پیروزی رسید. 

به گزارش  مهر، هفته پایانی دور رفت لیگ برتر والیبال نشسته مردان کشور برگزار شد و 
نماینده استان قم در آخرین بازی خود طعم شیرین برد را چشید تا با انگیزه ای دوچندان 
نیم فصل را به پایان برساند. تیم والیبال نشسته هیئت ورزش جانبازان و معلولین استان 
قم در آخرین دیدار خود در دور رفت سوپر لیگ والیبال نشسته کشور موسوم به جام 
ایثار ظهر در سالن علم الهدی مجموعه ورزشی ۱۵ خرداد قم مقابل تیم هیئت مرکزی 
به میدان رفت و در نهایت با قاطعیت پیروز میدان شد. در این مسابقه در ست اول تیم 
والیبال نشسته قم ۲۵ بر ۲۱ بر تیم هیئت مرکزی پیروز شد و در ست دوم باز هم برد 
میزبان تکرار شد و این بار والیبالیست های قمی ۲۵ بر ۱۸ موفق به شکست حریف خود 
شدند. در سومین ست از این دیدار تیم والیبال نشسته قم ۲۵ بر ۲۱ نتیجه را به سود خود 
خاتمه داد تا در نهایت در گیم شماری برتری سه بر صفر به سود تیم والیبال نشسته قم 
به ثبت برسد و تیم والیبال نشسته قم یک برد دیگر را از آن خود کند. تیم والیبال نشسته 
قم در ۷ مسابقه خود در دور رفت لیگ برتر صاحب ۳ پیروزی و ۴ شکست شد که ۳ برد 
این تیم برابر تیم های ذوب آهن اصفهان، شهرداری ارومیه و هیئت مرکزی به دست آمد 
ضمن این که این تیم برابر پالایش نفت آبادان، گسترش فولاد تبریز، روانکارهای گلستان 
و جامعه معلولین مازندران نتیجه را واگذار کرد. حسین گلستانی بازیکن ملی پوش تیم 
هیئت جانبازان و معلولین گلستان پیش از این ابراز امیدواری کرده بود تیم هیئت قم بتواند 

در پایان فصل در نیمه بالای جدول قرار بگیرد.

برگزاری مسابقات در روزهای بدون رئیس؛

برترین وزنه برداران قم در جام انقلاب
 معرفی شدند

 رقابت های وزنه برداری بزرگسالان باشگاه های استان قم تحت عنوان جام انقلاب با 
حضور ۳۰ مدعی کسب عناوین قهرمانی بامعرفی نفرات برتر به اتمام رسید. 

۳۰ وزنه بردار استان قم در مسابقات وزنه برداری باشگاه های استان قم جام انقلاب با 
یکدیگر به رقابت پرداختند تا چهره برترین های این پیکارها مشخص شود و نفرات برتر 
مورد تجلیل قرار گرفتند. در این مسابقات که روز یکشنبه در مجموعه ورزشی شهید زین 
الدین قم به انجام رسید و ۳۰ ورزشکار از ۵ باشگاه مختلف وزنه برداری استان قم در آن 
حضور داشتند، در دسته ۶۲ کیلوگرم امیرشجاع فرد از باشگاه شهید زین الدین به عنوان 
نخست دست یافت و قهرمان شد. امیر علی قاسمی از باشگاه شهید حیدریان در دسته 
۶۹ کیلوگرم اول شد و همین عنوان در دسته ۷۷ کیلوگرم به محمد جواد سالاری از  
باشگاه شهید رواقی رسید و در دسته ۸۵ کیلوگرم نیز امیر فرزاد محمدی دانا از باشگاه 
شهید رواقی به عنوان قهرمانی دست یافت. این در حالی است که رشته وزنه برداری در 
قم یک رشته توسعه نیافته تلقی می شود و قم در تیم های ملی در رده های سنی مخالف 
فاقد نماینده است و حضور قم در سطح مسابقات کشوری نیز بسیار محدود است و کناره 

گیری رئیس هیئت وزنه برداری قم نیز این شرایط را وارد بخش جدیدی کرده است.
پایه و  این رشته در بخش  توسعه  را  برنامه خود  استان قم  برداری  وزنه   هیئت 
علاقه مندسازی وزنه برداران نوجوان و نونهال به وزنه برداری عنوان کرده است اما باید 
دید با انتخاب رئیس جدید هیئت وزنه برداری استان قم وعده و وعیدها مسیر تحقق در 

پیش می گیرند یا خیر.
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پایان دوره » کیومرث«

صالحی امیری رییس کمیته ملی المپیک شد 

»سیدرضا صالحی امیری« روز دوشنبه در یازدهمین مجمع انتخاباتی کمیته 
ملی المپیک با اعلام انصراف »محمود خسروی وفا« دیگر نامزد ریاست کمیته 
المپیک و کسب رای اکثریت اعضای مجمع به عنوان رئیس این نهاد ملی 

ورزشی ایران برگزیده شد. 
چهل و پنجمین مجمع عمومی و یازدهمین مجمع انتخاباتی با حضور »مسعود 
سلطانی فر« وزیر ورزش وجوانان، رئیس،دبیرکل ،دونایب رئیس سابق کمیته 
ملی المپیک ،رئیس کمیته ملی پارالمپیک، ۴۰رئیس فدراسیون المپیکی، 
شش نماینده قهرمانان المپیک رشته های تیراندازی ،تیروکمان، کشتی، وزنه 
برداری و تکواندو ،سه نماینده از مربیان و داوران المپیک ،باشگاه های ورزشی 
و ستادکل نیروهای مسلح و پنج خبره ورزشی در آکادمی ملی المپیک برگزار 
شد و صالحی امیری به مدت چهارسال رئیس این نهاد ملی ورزشی انتخاب شد.

*شهنازی بار دیگر دبیرکل شد
در پست دبیرکلی شاهرخ شهنازی دبیرکل سابق کمیته، مهدی علی نژاد 
رئیس فدراسیون ووشو ،صادق فرجی رئیس فدراسیون کاراته، علی مرادی 
رئیس فدراسیون وزنه برداری و محمد درخشان رئیس فدراسیون جودو نامزد 
شده بودند که درخشان در آخرین لحظه از نامزدی برای این سمت انصراف داد.

انتخابات دبیرکلی کمیته ملی المپیک به دور دوم کشیده شد که در این دور 
شهنازی و علی نژاد با هم به رقابت پرداختند.

»شاهرخ شهنازی« با کسب ۳۸ رای از مجموع ۵۸ رای ماخوذه بار دیگر برای 
مدت چهار سال به عنوان دبیرکل این کمیته انتخاب شد. در

*طاهریان و باقرزاده نواب رئیس شدند
 پس از آنکه انتخاب نواب رئیس به دور دوم کشیده شد رای گیری برای 
انتخاب نایب رئیس اول و دوم برگزار شد و در نهایت طاهریان با ۳۵ رای به 
عنوان نایب رئیس اول انتخاب شد. فضل الله باقرزاده نیز با ۲۵ رای به عنوانا 
نایب رئیس دوم انتخاب شد. رباب شهریان ۲۰ رای و هادی ساعی ۱۹ رای 

کسب کردند.
*سعیدی خزانه دار شد

همانطور که از قبل هم پیش بینی می شد کیکاوس سعیدی عنوان خزانه 
داری کمیته ملی المپیک را به خود اختصاص داد. رای گیری برای انتخاب این 
مسئولیت بین میترا نوری و کیکاوس سعیدی انجام شد و رئیس فدراسیون 
گلف با پیشی گرفتن از نوری به عنوان خزانه دار انتخاب شد. پیش از این علی 
نژاد که در انتخاب دبیرکلی به شهنازی باخته بود از خزانه داری هم انصراف داده 

بود. سعیدی ۳۱ رای، نوری ۲۵ رای کسب کردند. یک رای باطله اعلام شد و 
یکی از اعضا هم رای نداد!

*سه عضو هیات اجرایی انتخاب شدند
بخش پایانی مجمع به رای گیری برای انتخاب اعضای هیات اجرایی کمیته 
ملی المپیک اختصاص داشت که در پایان علیرضا رحیمی ۳۷ رای، مجید 
کیهانی ۳۴ رای و محمد علیپور ۳۲ رای کسب کردند و به عضویت هیات 

اجرایی درآمدند اما برای انتخاب سه عضو دیگر کار به دور دوم کشیده شد. 
پس از پیروزی انقلاب منهای انتصاب »حسین شاه حسینی« در سال های۵۸ 
تا ۵۹برای ریاست کمیته تاکنون ۱۱مجمع انتخاباتی برگزار شده است.بر این 
اساس نخستین مجمع انتخاباتی در سال ۵۹برگزار شد که »مصطفی داوودی« 
تا سال ۶۳ سکاندار این کمیته بود. سپس غفوری فرد در سال ۶۳ تا ۶۵، 
سید مصطفی هاشمی طبا ۶۵ تا ۶۷، عیسی کلانتری ۶۷ تا ۷۱ ، حسین 
محلوجی۷۱ تا ۷۵ ، هاشمی طبا ۷۵ تا ۷۹ ،هاشمی طبا۷۹ تا ۸۳ ، رضا قراخانلو 
۸۳ تا ۸۷ ، محمد علی آبادی۸۷ تا ۹۲ و کیومرث هاشمی ۹۲ تا ۹۶ بر مسند 
ریاست تکیه زدند که اکنون صالحی امیری به عنوان یازدهمین رئیس کمیته 
درسال های ۹۶ تا ۱۴۰۰فعالیت جدید خود را در این عرصه دنبال می کند. 
وی به عنوان یک سیاستمدار، فعال علمی ،فرهنگی ایران در آغاز کار دولت 
یازدهم به مدت۷۰ روز سرپرستی وزارت ورزش و جوانان را برعهده داشت. 
صالحی امیری سپس از سوی رئیس جمهوری دولت یازدهم به سمت ریاست 
سازمان اسناد و کتابخانه ملی منصوب شد و در آبان ۹۵با کسب ۱۸۰رای موافق 
به عنوان وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی به کابینه اول حجت الاسلام »حسن 

روحانی« راه یافت.
ریاست کمیته اجتماعی شورای عالی امنیت ملی، عضو هیات رئیسه مرکز 
بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری، معاون بررسی های استراتژیک، عضو 
هیات امنای مؤسسه مطالعات راهبردی، مشاور رئیس جمهوری در دولت »سید 
محمد خاتمی«، عضو شورای اجتماعی کشور و عضو شورای اطلاع رسانی دولت 

از دیگر سوابق رئیس جدید کمیته ملی المپیک است.
معاونت پژوهش های فرهنگی و اجتماعی مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع 
تشخیص مصلحت نظام ، مدیرمسئولی و سردبیری در نشریات علمی پژوهشی 
مدیریت فرهنگی و مؤسسات علمی مانند مطالعات سیاسی، راهبردی، فصلنامه 

مطالعات میان فرهنگی نیز در کارنامه صالحی امیری به چشم می خورد.
صالحی امیری اکنون معاون امور اجتماعی و فرهنگی و رئیس هیأت مدیره 

سازمان خدمات اجتماعی شهرداری تهران است.
بر اساس ماده ۱۴ اساسنامه فعلی کمیته ملی المپیک ترکیب هیات اجرایی 
شامل ۱۱ نفر است که پنج نفر از آنان اعضای هیات رئیسه و شش نفر عضو 

هیات اجرایی که از میان رئیسان فدراسیون های المپیکی انتخاب می شود.
دوره فعالیت چهارساله کیومرث هاشمی که با  ۴۲ رأی در چهاردهمین مجمع 
انتخاباتی و چهل و یکمین مجمع عمومی به عنوان رئیس جدید برگزیده شده 

بود،دیروز با انتخاب صالحی امیری پایان یافت.

تیم فوتبال سپاهان که همچنان با ۵ عنوان قهرمانی در لیگ برتر پر افتخارترین تیم حاضر در این مسابقات است، با خطر سقوط 
به لیگ دسته اول مواجه است. 

به گزارش  مهر، فاصله تیم فوتبال سپاهان با صدر جدول ۲۴  و با قعر جدول تنها ۷ امتیاز است. اما این تیم با مرز سقوط به 
دسته اول تنها ۴ امتیاز فاصله دارد و برای حفظ سهمیه لیگ برتری اش حاشیه امنیتی زیادی ندارد.

شاگردان کرانچار در هفته هفدهم با یک پیروزی ۴ بر صفر مقابل پدیده تقریبا به جدول بازگشتند. اما در هفته های هجدهم و 
نوزدهم تنها یک امتیاز از ۶ امتیاز ممکن گرفتند تا با توجه به امتیازگیری نفت تهران، استقلال خوزستان و سپیدرود، آنها فقط 

یک حاشیه امنیت ۴ امتیازی تا مرز سقوط به دسته پایین تر داشته باشند.
شاگردان کرانچار در هفته بیستم هم کار سختی برای فرار از منطقه خطر و رسیدن به مرز آرامش دارند. آنها باید در رشت با 
سپیدرودی دیدار کنند که در خطر سقوط از مرز خطر قرار دارد و حالا به نظر می رسد با علی کریمی به شرایط نسبتا مطلوبی 
رسیده است. سپیدرود در هفته نوزدهم توانست پیکان را در تهران متوقف کند و حالا علی کریمی به دنبال نخستین پیروزی 

خانگی اش با این تیم می گردد.
این مسابقه در واقع یک بازی ۶ امتیازی محسوب می شود. در صورتی که سپاهان بازنده این دیدار باشد، سپیدرود به فاصله یک 

امتیازی سپاهان می رسد و آنگاه این خطر سقوط جدی تر سپاهان را تهدید می کند.
البته در این هفته برخی از رقبای مستقیم سپاهان برای فرار از منطقه خطر کار سختی در پیش دارند. استقلال خوزستان باید 

در جم به مصاف پارس جنوبی برود که این بازی روی کاغذ برای آنها سخت و پیروزی تقریبا دشوار است.
از سوی دیگر نفت و سیاه جامگان نیز باید در تهران با هم دیدار کنند. این بازی هم برای این دو تیم و هم برای تیم های دیگری 
مثل سپیدرود و سپاهان مهم است. نفت و سیاه جامگان خودشان هم از تیم هایی هستند که خطر سقوط را احساس می کنند. 

به خصوص سیاه جامگان که با ۱۳ امتیاز در انتهای جدول قرار دارد. 
این بازی از آن دست بازی هایی است که نتیجه اش در هر صورت برای سپاهان خطرناک است. به خصوص اگر آنها در رشت بازنده 
بازی باشند. اگر نفت برنده بازی باشد کاملا از نظر امتیازی به سپاهان می رسد و اگر سیاه جامگان برنده این بازی باشد فاصله 

امتیازی این تیم قعر نشین هم با همه تیم های بالاسری اش از جمله سپاهان کاسته می شود و آنگاه رقابت در انتهای جدول 
بسیار فشرده تر خواهد شد. ضمن این که فاصله امتیازی نفت و سپاهان هم روی همان ۳ امتیاز خواهد ماند.

این آمار نشان می دهد سپاهان یکی از ضعیف ترین دوران حیات خود در تاریخ برگزاری مسابقات لیگ برتر را تجربه می کند. 
تیمی که با ۵ بار رسیدن به قهرمانی لیگ برتر از این حیث پر افتخارترین تیم حاضر در این مسابقات است، در هفدهمین دوره 

برگزاری این مسابقات رسما بین تیم های پایین جدول قرار گرفته و عملا برای بقا در این مسابقات تلاش می کند. 

کریمی کار کرانچار را یکسره می کند؟

عجیب ولی واقعی؛ خطر سقوط به لیگ یک سپاهان را تهدید می کند!

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس معتقد است "این که می گویند فقط به خاطر مهدی 
طارمی، پرسپولیس محروم شده اصلا درست نیست چرا که در این داستان باشگاه هم 

مقصر است."
حمید استیلی در گفت وگو با ایسنا، درباره شرایط پرسپولیس، اظهار کرد: تیم از 
شرایط خوبی برخوردار است و با توجه به بردهایی که به دست آورده با اختلاف در صدر 
جدول رده بندی است. اگر پرسپولیس این روند را همچنان ادامه  دهد مطمئنا می تواند 
با اقتدار قهرمان شود. البته شاید در طول فصل به خاطر مصدومیت یا محرومیت برخی 
از بازیکنان گاهی تیم با افت هم مواجه باشد اما نباید این را فراموش کرد که شاکله اصلی 
تیم خوب است و برانکو هم توانسته نظم خوبی به شیوه بازی تیمش بدهد. درست 
است که در حال  حاضر طارمی از این تیم جدا شده و شاید در یک بازی منشا یا علیپور 
نباشند اما من فکر می کنم بازیکنانی همچون وحید امیری می توانند در خط حمله برای 

پرسپولیس بازی کنند.
او در ادامه  به شیوه جدایی مهدی طارمی اشاره کرد و گفت : خیلی سخت است که 
بخواهیم درباره جدایی او اظهار نظری کنیم، به  هر حال او هم در شرایط سختی قرار داشت 
و برای پیشرفت فوتبالش این گونه تصمیم گرفته است. او در زمانی که در پرسپولیس بود 
ثمرات زیادی برای این تیم داشت. البته این که می گویند فقط به خاطر مهدی طارمی، 
پرسپولیس محروم شده اصلا درست نیست چرا که من معتقدم در این داستان باشگاه 
هم مقصر است. استیلی در بخش دیگری از صحبت هایش درباره رکوردزنی سید حسین 
حسینی و همین طور رقابتش با علیرضا بیرانوند هم گفت : حسینی دروازه بان بسیار خوبی 
است و زمانی که در ملوان هم بود زیر نظر من کار می کرد. او بسیار با استعداد است و 
مزد زحماتش را می گیرد. مطمئنا در جام جهانی ۲۰۱۸ روسیه هم می تواند به تیم   ملی 
فوتبال ایران کمک کند اما درباره رکوردها باید این را بگویم که برایم این مساله ارزشی 

ندارد چرا که من فکر می کنم به رکوردها چیزی نمی دهند ،  بلکه فقط وقتی تیم نتیجه  
بگیرد همه تحسین می کنند.

او در پایان صحبت های خود درباره شکایت هایی که از سوی برخی از بازیکنان برای 
دریافت مطالباتشان به AFC می شود هم گفت : وقتی کمیته  انضباطی، فدراسیون فوتبال 
احکام اجرایی کافی را ندارند تا حق بازیکنان را دریافت کنند، آنها هم از راه های دیگر به 
دنبال دریافت مطالبات خودشان می روند. سال ها است که ما با این مشکل مواجه هستیم 
و بازیکنان خارجی می آیند و به راحتی پول هایشان را دریافت می کنند اما بازیکنان و 
مربیان ایرانی نمی توانند به حقشان برسند وقتی حرف می زنند مدیران می خواهند با 
کدخدامنشی این مساله را حل کنند. به طور مثال می گویند بیا ۳۰ درصد از پولت را 
بگیر و مابقی را ببخش. این  در حالی است که اگر فرد به نهادهای بین المللی شکایت کند 

نه تنها تا ریال آخر پولش را می گیرد بلکه سود دیرکرد آن را هم دریافت خواهد کرد.

استیلی: در محرومیت پرسپولیس، هم طارمی مقصر بود هم باشگاه

وضعیت تیم های پایه باشگاه صبا  نگران کننده است

تیم هاي 3 رده باشگاه صباي قم در حال سقوط 

گزارش :رضا جعفری 

فرهنگي  باشگاه  پایه  سني  رده هاي  تمام  تیم هاي  وضعیت 
ورزشي صباي قم به دلیل بي پولي، ضعف مدیریت و بسیاري 
مسائل دیگر در فصل ۹۷ - ۱۳۹۶ بیش از پیش نگران کننده 

شده است. 
نگاهی به اوضاع و احوال امسال تیم های زیر مجموعه صبای 
قم حکایت از وجود مشکلات زیادی در این باشگاه و تیم های آن 
دارد، اما قطعا اگر به سراغ این تیم ها برویم، نخستین و مهمترین 
موردی که گلایه مدیران، مربیان و بازیکنان فعلی صبا راجع به 
آن مطرح می شود، راجع به به وضعیت مبهم باشگاه ها و تیم های 

صبای قم از نظر مالی است. 
* عدم حمایت از صبا در قم

عدم حمایت از صبا و تیم های زیر مجموعه آن در قم موجب 
شده تا در مقطعی از فصل جاری لیگ های کشور، تیم جوانان 
صبای قم تصمیم به انصراف از مسابقات بگیرد، حتی امید صبا 
ممکن بود به مسابقه ای که برای آن حکم ۶ امتیاز داشت نرسد، 
ضمن اینکه تیم نوجوانان صبای قم از سوی مالک اصلی خود 
یعنی باشگاه افشید مطالبه شد و با مشکلات عدیده ای روبه رو 

است.

اینکه چه بلایی سر این تیم ها و بازیکنان شاغل در آنها خواهد 
آمد و آیا اوضاع صبا بهتر خواهد شد؟ موضوعات مبهم در ذهن 
و  فوتبال  به  تک تک قمی های دوست دار ورزش، علاقمندان 
صبایی ها است، با اینکه گذر زمان پاسخ واضح و کاملی به تمامی 
این نکات مبهم خواهد داد اما قطعا آن زمان اثری از دسته گل 
هدیه شده سال ۱۳۸۷ به ورزش قم نخواهد بود و یقینا نام بزرگ 

صبا به فراموشی سپرده خواهد شد.
 * تیم های 3 رده باشگاه صبای قم در حال سقوط

در شرایطی که تیم بزرگسالان صبای قم با ایستادن در مکان 
هفدهم جدول ۱۸ تیمی لیگ دسته اول فوتبال ایران در آستانه 
دومین سقوط متوالی تا نزول به لیگ دسته دوم فوتبال کشور قرار 
دارد، امیدهای صبای قم نیز وضعیتی مشابه بزرگسالان دارند و 
این گزارش بیشتر به وضعیت تیم نوجوانان صبای قم می پردازد 
که آنها نیز در یک نیم فصل بدون پیروزی، خطر سقوط را به 

شدت احساس می کنند.
اما در بین چهار تیم زیر مجموعه باشگاه  فرهنگی ورزشی 
صبای قم، قمی ها تنها به تیم جوانان صبا امیدوارند که بتواند 
همانند دو سال قبل با کادر فنی و مدیریتی منسجم و بازیکنان 
مستعد خود مجوز صعود به مراحل بعدی و جمع مدعیان صعود 

به لیگ برتر باشگاه های کشور را به دست بیاورد.

 * عملکرد دور از انتظار نوجوانان صبا با تساوی های 
متوالی

عملکرد دور از انتظار و در واقع ضعیف تیم فوتبال نوجوانان 
صبای قم با تساوی های متوالی چیزی شبیه اوضاع نابسامان تیم 
امید صبای قم در لیگ برتر امید ایران است، در حالی که امیدها 
نیز با باخت های متوالی و عملکرد ضعف خود در آستانه سقوط به 
دسته پائین تر قرار دارند. تیم فوتبال نوجوانان صبای قم در حالی 
به کار خود در نیم فصل نخست مرحله مقدماتی فصل ۹۷ - 
۱۳۹۶ لیگ برتر نوجوانان باشگاه های کشور پایان داد که نتوانست 
در هیچ یک از بازی ها حریفان خود را شکست بدهد و با این 

وضعیت باید دید در نیم فصل دوم چه عملکردی خواهد داشت.
وضعیت نوجوانان در بازی آخر آنها به گونه ای نامعلوم و مبهم 
بود، زیرا تیم فوتبال نوجوانان صبا برای بازی با استقلال بوشهر 
شب قبل از بازی از قم به بوشهر حرکت کرد و در شرایطی که 
خستگی بازیکنان به اوج خود رسیده بود، با این حال صبایی ها 
عملکرد خوبی از خود نشان دادند و با تساوی به خانه برگشتند. 

* ماجرای سفر پرحاشیه صبایی ها به جنوب ایران
وضعیت بی پولی صبای قم کار را به جایی رسانده که صبایی ها 
حتی برای سفر به خانه حریفان با مشکلات زیادی روبه رو هستند، 
اتفاقی که در تمام تیم های صبا به چشم می خورد و ماجرای 
پر حاشیه سفر تیم نوجوانان صبای قم به بوشهر و رسیدن آنها 
در زمانی که بازی آغاز می شد، در نوع خود جالب توجه است. 
نوجوانان صبای قم برای انجام آخرین بازی نیم فصل خود ابتدا 
قرار بود دو شب قبل از بازی با استقلال بوشهر راهی این شهر 
شوند، اما سرمربی فوتبال نوجوانان صبای قم در این باره گفت: 
به ما گفتند ساعت ۶ صبح روز قبل از بازی می رویم که به اتفاق 
بازیکنان همگی راس ساعت به مجموعه ورزشی شهید حیدریان 
رفتیم و تا ساعت ۸ منتظر اتوبوس بودیم که ماشین جور نشد و 
نیامد. محسن یزدی خاطرنشان کرد: داستان از این قرار است که 
صاحب اتوبوس به دلیل اینکه سرپرست تیم ما پول نقد نداشت 
در مکان تجمع تیم ما حاضر نشد و به همین دلیل به خانه 
برگشتیم و قرار بود دیگر به بوشهر نرویم تا اینکه ساعت ۱۶ روز 
قبل از بازی محمدرضا سیرلانی سرپرست تیم با این طرف و آن 
طرف زدن به ما گفت که صاحب اتوبوس گفته ساعت هشت شب 

می توانم شما را ببریم.
 * یزدی: یک نفر از مسوولان حال ما را نمی پرسد

سرمربی تیم فوتبال نوجوانان صبای قم افزود: باید با صراحت 
بگویم که با این شرایط نمی شود تیم اعزام کرد، در حالی که 
مسافت تا بوشهر ۱۴ ساعت بود و تیم ظهر روز مسابقه به بوشهر 
رسید و دو ساعت بعد هم بازی کرد، متاسفانه به دلیل اینکه تمام 

برنامه هایم به هم ریخت، نتوانستم به این سفر بروم.
وی با اشاره به تساوی دو بر دو نوجوانان صبای قم در این 
دیدار، فقط امیدوار بودم که اتفاقات فوتبال برای کسب نتیجه در 
این دیدار به تیم ما کمک کند، جالب این است که یک نفر از 
مسوولان باشگاه صبا حال ما را نمی پرسد، اصلا یکی از آنها نیامد 

از ما بپرسد وضعیت تیم چطور است؟ 
* مثل پارسال بازیکن نداریم

سرمربی تیم فوتبال نوجوانان صبای قم اضافه کرد: فقط این 
بنده خدا محمدرضا سیرلانی سرپرست تیم به این طرف و آن 
طرف میزند که بلکه پولی جور کند و بازی ها را با هر سختی و 
مشکل ادامه بدهیم، ما هم به خدا با انگیزه تمرین می دهیم ولی 

بازیکن مثل پارسال نداریم.
یزدی کسب نتیجه تساوی دو بر دو در میهمانی تیم استقلال 
بوشهر را نتیجه تعصب و غیرت بچه های نوجوان صبا دانست 
و خاطرنشان کرد: واقعا دم همه آنها گرم، با اینکه خسته سفر 
طولانی به بوشهر بودند اما تا دقیقه ۹۴ با نتیجه دو بر یک حریف 

را برده بودند و در نهایت کار به تساوی انجامید.
 * بازیکنان صبا بیرون از خانه راحت تر بازی می کنند

سرمربی تیم فوتبال نوجوانان صبای قم گفت: بازیکنان صبای 
قم بیرون از خانه راحت تر بازی می کنند، زیرا کسی از قمی ها 
نیست که روی سکوها تیم صبا را هو کند و از گل زدن تیم حریف 
خوشحال شود، ضمن اینکه در این بازی داور آنقدر وقت اضافه 
گرفت تا تیم استقلال بوشهر در خانه خودش گل بزند و بازنده 
نباشد. وی با اشاره به وضعیت صبا در لیگ امسال، بیان کرد: تا 
پایان هفته هفتم با پنج تساوی و دو باخت جایگاه مان در جدول 
تغییر نکرده و تا پایان نیم فصل رتبه ششم را در اختیار داریم، البته 
فرصت برای جبران وجود دارد ولی در نقل و انتقالات باید چند 

بازیکن جدید بگیریم.



5 علمی و سلامت 

پیشگیری از سرماخوردگی با پوشاندن سر

سرتان را بپوشانید تا سرما نخورید
یکی از ساده ترین و مهم ترین روش های پیشگیری از سرما خوردگی، پوشاندن سر 
است، مخصوصاً در ابتدای صبح و شب هنگام خروج از منزل یا محل کار و نیز هنگام 

بیرون آمدن از حمام پوشاندن سر از اهمیت ویژه ای برخوردار است.  
از  پیشگیری  درباره  ایرانی  طب  متخصص   ، کیهان مهر  ارمغان سادات  دکتر 

سرما خوردگی کودکان می گوید:
»زمستان دارای طبع سرد و تر است و بروز سرماخوردگی در این فصل شیوع 
بروز سرماخوردگی در کودکان  از  نکات ساده می توان  رعایت  با  دارد،  بیشتری 

پیشگیری کرد.
کودکان به دلیل رطوبت بالا و ضعف طبیعی برای ابتلا به سرماخوردگی مستعدند.

کودکانی که به مهد می روند، کودکان با سابقه آلرژی، کودکان با ضعف ایمنی، 
کودکان با سابقه سینوزیت و عفونت گوش، کودکان با خروپف شبانه بیشتر در معرض 

سرماخوردگی هستند .
یکی از ساده ترین و مهمترین روش های پیشگیری از سرماخوردگی، "پوشاندن سر" 
است، مخصوصاً در ابتدای صبح و شب هنگام خروج از منزل یا محل کار، زمانی که در 
مواجهه با یک تغییر ناگهانی دما هستیم، هنگام خروج از حمام و سحرگاهان، پوشاندن 

سر اهمیت بیشتری دارد.
پوشاندن سر و گوش بچه ها با روسری یا شال گرم )دخترها(، کلاه نخی )نوزادان(، 
کلاه متصل به لباس یا جدا )پسرها( در طولانی مدت می تواند از ضعف مغز جلوگیری 

کند.
نکته ای که باید ذکر کرد این است که خوردن شیره بادام، روغن مالی پشت گوش ها 
با روغن های گرم، خوردن حریره بادام و سیب رنده شده می تواند به تقویت مغز کمک 

و از بروز سرماخوردگی پیشگیری کند.«
 پوشاندن سر در سردمزاج ها لازم تر است

سیدعلی ابوالحبیب ، محقق طب اسلامی در این باره بیان می کند: 
»زمستان دارای طبیعتی سرد و تر است و افرادی که بلغمی مزاج هستند در این 

فصل دچار مشکلاتی خواهند شد.
به همین دلیل پوشیدن لباس های گرم و مصرف غذاهایی با طبع گرم می تواند تا 

حدی از مشکلات این افراد که دارای طبیعتی سرد و تر هستند، بکاهد.
بیش از ۷۰ تا ۸۰ درصد مردم در بالاتنه خود احساس سرما ندارند و بیشتر در پایین 

تنه خود احساس سرما دارند.
برای ثابت نگه داشتن حرارت بدن، گرم نگه داشتن سر یکی از مهمترین مسائلی 

است که مانع از بروز بیماری در فصل زمستان می شود.
در فصل پاییز و زمستان خلط گرم صفرا نسبت به سایر اخلاط کمتر ساخته می شود. 
صفرا مسئول گرم نگه داشتن تمام بدن است و به طور فیزیولوژیک در فصل سرما کم 

می شود و در قسمت هایی از بدن احساس سرما بروز پیدا می کند.
خانواده ها باید بدانند که اگر دانش آموز دارند، پوشاندن سر آنها می تواند از بروز 

بیماری و سرماخوردگی پیشگیری کند تا لطمه ای به درس خواندن آنها وارد نشود.
مصرف غذاهای صفرازا مانند پسته، بادام، ارده، شیره و خرما در تولید صفرای بدن 
کمک می کند و مانع از سرد شدن بدن می شود. همچنین مصرف غذاهای پرکالری 
مانند کله پاچه، حلیم، خورشت فسنجان و خوراک ماهیچه می تواند موجب گرم 

شدن بدن شود.«
از استراحت هم غافل نشوید

دکتر مامک هاشمی ، متخصص طب ایرانی نیز اظهار می کند: 
»برای پیشگیری از سرماخوردگی مهم تر از همه پوشاندن ناحیه سر با کلاه است. 
اما متأسفانه فرهنگ استفاده از کلاه میان زنان و مردان ما به طور چشمگیر از بین 
رفته و این امر موجب می شود درپی مواجهه شدن سر با هوای سرد سرماخوردگی 

نیز آغاز شود.
در صورت بروز سرماخوردگی نباید از اقدامات حمایتی مانند "استراحت" غافل شد. 
برخی از افراد نمی خواهند استراحت کنند و تمایل به برگشت و انجام سریع کارهای 
روزمره زندگی اشان دارند. در حالی که دو روز استراحت در تسریع درمان بیماری 

خیلی موثر است. 
نکته مهم آن که چند روز اول سرماخوردگی باید از غذاهای سبک مانند سوپ 
و آش های سبک استفاده شود نه غذاهای پر گوشت و سنگین و چرب. از طرفی 
دیگر مصرف چند لیوان آب جوش همراه با آب لیمو و عسل در طی روز برای بهبود 
سرماخوردگی نیز توصیه می شود. در صورتی که ترشحات بینی همراه با خارش 
شدید بینی و گلو همراه بود، می توان داخل بینی را با روغن بنفشه چرب کرد. 
ضمن این که دم کرده بنفشه هم در درمان سرماخوردگی خوب است. در صورتی 
که ترشحات بینی و پشت حلق به رنگ سبز یا زرد در آمد و یا در صورت بروز چرک 
واضح در لوزه ها ، برای درمان های آنتی بیوتیکی باید به پزشک مراجعه شود. در غیر 
این صورت افراد به دلیل مقداری التهاب و سوزش گلو به سمت مصرف آنتی بیوتیک 

نروند، زیرا اکثر سرماخوردگی های ویروسی با همین اقدامات قابل کنترل است.«

سرطانی شایع اما قابل پیشگیری

 آنچه باید از غربالگری سرطان ها بدانید
فوق تخصص گوارش گفت: ژنتیک، عوامل محیطی و ضایعات پیش سرطانی از 
عوامل دخیل در ایجاد هر بیماری از جمله سرطان است که می توان با رعایت نکات 

بهداشتی و تغذیه ای از بروز آن پیشگیری کرد.
مژگان فروتن، فوق تخصص گوارش در تعریف غربالگری افزود: اگر ماقبل از این که 
دچار علائم بالینی بیماری بشویم به پزشک مراجعه کنیم و آزمایشاتی انجام بدهیم و 

از بروز بیماری ها پیشگیری کنیم، غربالگری انجام داده ایم.
وی ژنتیک، عوامل محیطی و ضایعات پیش سرطانی را عوامل دخیل در ایجاد هر 
بیماری از جمله سرطان دانست و ادامه داد: در مورد سرطان روده بزرگ، ضایعات 
پیش سرطانی، پولیپ های آدنوماتوز هستند که به راحتی با کلونوسکوپی قابل مشاهده 
و برداشتن هستند. برخی پولیپ ها، شبیه قارچ و یک کلاهک و پایه دارند. اگر پایه 

سالم باشد، کلاهک برداشته می شود و نیازی به جراحی ندارد.
فروتن در ادامه تصریح کرد: در مورد معده، مخاط معده نازک می شود یعنی آتروفی 
می شود و بعد به سمت دیسپلازی )تغییرات سلولی( می رود. اگر در این مرحله عوامل 
خطر را بشناسیم و آنها را برطرف کنیم، از سرطان پیشگیری می شود. در غیر این 

صورت بعد از آتروفیه شدن، با سرطان مواجهه می شویم.
افراد خطرپذیر سرطان روده بزرگ گفت: کسانی که سابقه  وی در خصوص 
خانوادگی این سرطان را دارند. این افراد باید از سن خیلی پایین تر، غربالگری شوند. 
افراد پرخطر، سابقه بیماری های گوارشی مانند پولیپ دستگاه گوارش را ذکر می کنند. 
از بیماری های التهابی روده، کولیت زخمی، خطر سرطانی شدن را دارد. این افراد حتما 
باید بررسی شوند و درمان خود را پیگیری کنند. اگر فرد مبتلا به کولیت تمام روده 
است، هفت سال بعد از شروع بیماری و اگر دچار کولیت سمت چپ است، ۱۲ سال 
بعد از شروع بیماری هر ساله یا یک سال در میان باید بررسی شوند. این فوق تخصص 
گوارش ادامه داد: البته اگر بیماری کولیت زخمی به صورت خاموش است، یعنی 
اسهال و خونریزی ندارند، باز هم باید مراجعه کنند. بررسی سالانه یا یک سال در میان 
با روش کلونوسکوپی انجام می شود. اگر کسی سابقه پولیپ روده را در خانواده اش 
دارد هم باید مراجعه کند. اگر کسی سابقه پولیپ روده را در خود یا خانواده اش ذکر 
می کند،آن هم در سنین زیر ۵۰ سال، جزو عوامل پر خطر محسوب می شود و باید 
کلونوسکوپی انجام دهد. وی در پاسخ به این پرسش که کسی که سابقه بیماری های 
روده مثل پولیپ و سرطان روده را در خود و خانواده اش ذکر نمی کند باید چه زمانی 
برای کلونوسکوپی مراجعه کند؟، افزود: باید در سنین بالای ۵۰ سال مراجعه کند. 
پزشک باید دستور کلونوسکوپی را بدهد. انجام آزمایش خون مخفی، عکس رنگی 
و کلونوسکوپی از طریق سی تی اسکن یا کلونوسکوپی از طریق آندوسکوپی بسته 
به تعامل پزشک و بیمار انجام می شود. فروتن در خصوص غربالگری سرطان معده 
تصریح کرد: اگر سابقه سرطان معده در زیر ۴۰ سالگی در خانواده وجود داشته باشد 
بقیه افراد باید غربالگری شوند در غیر این صورت ما به کسی که علامت ندارد پیشنهاد 
آندوسکوپی نمی دهیم. وی تاکید کرد: در سرطان کیسه صفرا متاسفانه زمانی متوجه 
بیماری می شویم که نمی توان کاری برای بیمار انجام داد بنابراین تشخیص زودهنگام 
آن کمک کننده است. این فوق تخصص گوارش در خصوص چگونگی پیشگیری از 
سرطان کبد، تصریح کرد: کسانی که هپاتیت B و C دارند یا کبدشان چرب است، 
درست است که همه آنها به سمت سرطان کبد پیش نمی روند، اما باید این افراد 
مراجعه کنند و پیگیر شوند. وی با بیان اینکه سرطان مقعد خیلی شایع نیست، 
اما قابل پیشگیری است، گفت: عامل این سرطان پاپیلوما ویروس است که بر اثر 
رفتارهای پرخطر جنسی ایجاد می شود. این ویروس عامل خطر سرطان دهانه رحم 
هم محسوب می شود. امروزه علیه ویروس پاپیلوما واکسن وجود دارد. خانم هایی 
که رفتارهای پرخطر جنسی دارند باید خودشان را واکسینه کنند. تزریق واکسن 
قبل از شروع ارتباطات ناسالم هم از سرطان رحم و هم از سرطان مقعد پیشگیری 
می کند. فروتن در برنامه رادیویی سلامت توصیه کرد: غذای سالم و تازه بخورید. غذاها 
کنسروی نباشد. بویژه شور و ترشی و غذاهای کبابی زیاد نخورید. مصرف غذاهای 
حاوی نیترات و فست فود را بسیار محدود کنید. از مصرف دخانیات و الکل خودداری 
کنید. اگر اضافه وزن دارید اقدام به کاهش وزن داشته باشید هر وقت با خونریزی 
دستگاه گوارش مواجه شدید چه به صورت خون روشن باشد چه به مدفوع تیره رنگ 

حتماً به پزشک مراجعه کنید.

سه شنبه -بیست وششم دی ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4474

خواص زیتون برای همه آشکار است. این میوه های 
کوچک فوق العاده، توانایی ایجاد تغییرات بزرگی را در 
سلامتی تان دارند، مهم ترین خاصیت آن که همه ی 
خواص دیگر را تحت شعاع خود قرار می دهد، حفظ 

سلامت قلب است. 
1. زیتون  و سلامت قلب

زیتون ها سرشار از اسیدهای چرب تک غیراشباع 
نوعی چربی  واقع  در  اسیدهای چرب  این  هستند. 
هستند که موجب کاهش LDL )کلسترول بد( و در 
عین حال حفظ HDL )کلسترول خوب( می شوند. از 
طرفی خواص آنتی اکسیدانی بسیار قوی پلی فنول های 
موجود در زیتون از استرس اکسیداتیو و التهاب مزمن 
که از عوامل مهم ابتلا به بیماری های قلبی عروقی 

هستند، محافظت می کنند.
علاوه بر این ها شواهد درازمدت نشان داده است، 
مصرف  بکر  فوق  زیتون  روغن  روزانه  که  افرادی 
می کنند، کمتر در معرض خطر ابتلا به حمله ی قلبی، 
فشارخون بالا و مرگ و میر ناشی از بیماری های قلب 
و عروقی نسبت به افرادی که از این روغن استفاده 

نمی کنند، هستند.
2. زیتون  و بهبود جریان خون

ترکیبات گیاهی موجود در زیتون می توانند تولید 
اکسید نیتریک را افزایش دهند و در نتیجه عملکرد 
عروقی را با افزایش جریان خون به سمت عضلات شما 
بهبود بخشند. این اتفاق هم برای سلامت کوتاه مدت 
و هم درازمدت شما سودمند است، زیرا گردش خونِ 
بهتر همه چیز را تحت شعاع قرار می دهد؛ از دویدن 
در ورزشگاه گرفته تا کاهش خطر بیماری های مزمن.

علاوه بر این، برخی از انواع زیتون ها می توانند تا ٪۲۵ 
از نیاز بدن شما به آهن را فراهم کنند. این ماده ی 
معدنی برای بدن بسیار مهم است زیرا به حمل و 

رساندن اکسیژن به اندام ها کمک می کند.
3. زیتون  و رفع التهاب 

پلی فنول های موجود در انواع زیتون می توانند به 
کاهش التهاب مزمن با ممانعت از شروع آسیب های 
دلیل  به  زیتون ها  کنند.  کمک  اندام ها  در  بافتی 

بر  که  مدیترانه ای  رژیم های  در  اصلی شان  نقش 
پایه ی سبزیجات، میوه ها و دانه های کامل هستند 
و به سلامت بدن کمک می کنند، به خوبی شناخته 
شده اند. به همین دلیل مهم است که بر مصرف آن ها 
در رژیم غذایی تان چه به عنوان میان وعده و چه به 

عنوان یک وعده ی غذایی کامل تمرکز کنید.
4. زیتون  و تقویت استخوان ها

پلی فنول های موجود در زیتون همچنین می توانند با 
کاهش تخریب بافتی، باعث افزایش تراکم استخوان ها 
این، دیده شده است که رژیم های  بر  شوند. علاوه 
مدیترانه ای با خطر کمتر شکستگی استخوان ها در 

افراد مسن همراه هستند.
5. زیتون  و بهبود سلامت مغز

از آنجایی که زیتون به کاهش استرس اکسیداتیو 
ناشی از التهاب کمک می کند، می تواند از بافت های 
اندام های حیاتی )به عنوان مثال مغز شما( در برابر 
آسیب های مضر و غیرقابل برگشت محافظت کند. 
یکی دیگر از مزایای زیتون این است که این میوه 
حاوی ویتامین E، یعنی آنتی اکسیدان مرتبط با ادراک 
بهتر است و مصرف آن موجب کاهش خطر ابتلا به 
بیماری های شناختی می شود. علاوه بر این ها دیده 
به  شده است رژیم های غذایی که به روغن زیتون 
عنوان منبع اصلی چربی تکیه می کنند با خطر کمتر 

ابتلا به بیماری آلزایمر مرتبط هستند.
6. زیتون و ایجاد حس خوشایند سیری

با مصرف روغن زیتون فوق بکر هنگام پخت و پز 
می توانید با تغذیه سالم، احساس سیری خوشایندی 
نیز داشته باشید. چربی های خوش طعم موجود در 
زیتون موجب می شود که شما مدت زمان طولانی تری 
احساس سیری داشته باشید و در نتیجه کمتر به 
بروید.  تبع آن چاقی  به  و  سمت هله هوله خوری 
یک قاشق غذاخوری روغن زیتون حدود ۱۲۰ کالری 
انرژی دارد، و از آن طرف ۱۲۰ کالری معادل تقریباً ۳۰ 

عدد زیتون )بسته به نوع و اندازه( است.
مصرف زیتون به صورت میوه، فیبر غذایی مناسبی 
را فراهم می کند؛ یعنی یک فنجان از آن حدود ۱۵٪ از 

آنچه شما در طول یک روز به آن نیاز دارید را برایتان 
مهیا می سازد.

برخی  به  ابتلا  خطر  کاهش  و  زیتون    .7
سرطان ها

فواید میوه ها و سبزیجات هنگامی که در وعده های 
غذایی و میان وعده های مختلف استفاده می شوند، به 
خوبی نمایان است. غذاهای دارای آنتی اکسیدان بالا 
مانند زیتون می توانند شانس ابتلا به برخی سرطان ها 
را هم از طریق محافظت از DNA سلولی که به طور 
بالقوه از رشد تومور جلوگیری می کند و هم از طریق 

کاهش استرس اکسیداتیو، کاهش دهند.
8. زیتون  و تنظیم قند خون

مصرف روغن زیتون فوق بکر می تواند موجب کاهش 
قند خون مخصوصاً حدود دو ساعت بعد از مصرف غذا 
به وسیله ی عملکرد مناسب انسولین شود. اسیدهای 
چرب اولئیک که موجب حفظ سلامت قلب می شوند 
نیز  زیتون  در  موجود  فنول های  پلی  همچنین  و 
می توانند کمک کننده باشند. تحقیقات نشان می دهد 
رژیم های غذایی حاوی چربی های تک غیراشباع بالا و 
غنی از آنتی اکسیدان ها می توانند خطر ابتلا به دیابت 

نوع ۲ را کاهش دهند.
9. زیتون  و افزایش جذب سایر مواد مغذی

سبزیجات  از  بسیاری  در  که  آنتی اکسیدان هایی 
و میوه ها وجود دارند، اگر همراه با یک منبع چربی 
جذب  بهتر  شوند،  مصرف  زیتون  مانند  رژیمی 
قاشق غذاخوری روغن  اضافه کردن یک  می شوند. 
زیتون به سالاد و یا تفت دادن خیلی سبک و مختصر 
بیشتر  دریافت  به  می تواند  آن،  در  سبز  سبزیجات 
کاروتنوئیدها، که برای سلامت چشم و کاهش طول 

مدت بیماری مفید هستند، کمک کند.
در نهایت این که

خوردن زیتون به همراه دیگر میوه ها و سبزیجات 
باعث می شود علاوه بر فواید زیادی که از مصرف آن ها 
نصیبتان می شود، به اهدافی که در رابطه با کاهش 
وزن مدنظرتان هست، نیز برسید و تغییرات مثبتی را 

در سلامتی خود در طولانی مدت به ارمغان بیاورید.

 

می توان  جدید  سه بعدی  چاپ  تکنیک  یک  با 
بافت هایی به نرمی بافت پیچیده مغز انسانی یا ریه های 

اسفنجی که پیش از این ممکن نبود خلق کرد.
امید می رود چاپ سه بعدی به پزشکان اجازه  دهد 
تا بتوانند ارگان های مناسب برای بیماران با استفاده 
از سلول های خود بیمار تولید کنند، که این می تواند 
کمبود شدید ارگان های موجود در افرادی را که نیاز به 

پیوند دارند، کاهش دهد.
با این حال، این فناوری همچنان محدودیت های 
قابل توجهی دارد. برای ایجاد این ارگان ها، مهندسان 
علوم زیستی نیاز به ساختارمصنوعی چاپ سه بعدی 
دارند که ساختار ارگان ها را تقلید می کند و سپس با 
سلول ها پر می شوند. تاکنون، فقط مواد نسبتا سفت 
سه  بعدی چاپ شده اند، اما برخی از اندام های بدن 

مانند مغز و ریه ها ساختار بسیار نرمی دارند.
بخش  پژوهشگر   )ZhengchuTan("تان "ژنگچو 
مهندسی مکانیک در کالج سلطنتی لندن و نویسنده 
اصلی مقاله اخیر گفت: انواع ساختارهای بیولوژیکی 
که قبلا چاپ شده اند، چیزهایی مانند استخوان یا 

اندام های سخت تر مانند کبد و کلیه بوده اند.
 )Live Science ("تان درمصاحبه با "لایو ساینس
از یک ماده بسیار نرم که یک هیدروژل  افزود: ما 
ترکیبی است استفاده کردیم و بافت های نرم تر مشابه 

مغز و احتمالا ریه را نیز چاپ کردیم.
وی گفت: اما مشکل چاپ سه بعدی مواد بسیار نرم 
این است که در طول روند چاپ لایه های زیرین هنگام 

اضافه شدن لایه های بالایی تمایل به سقوط دارند.
در واقع، روند چاپ سه بعدی شامل ساخت یک 

جسم لایه به لایه است، به این معنی که لایه های 
پایین باید بتوانند از وزن ساختار درحال رشد حمایت 

کنند.
این مشکل محققان دمای همه چیز  برای حل 

راکاهش دادند.
"سرما  چاپ  فرایند  از  ما  گفت:  تان  ژنگچو 
شناسی")cryogenic( استفاده می کنیم؛ بدین معنی 
که لایه قبلی یخ زده است. انجماد باعث می شود لایه 
بسیار جامد و پایدار باشد تا لایه بعدی بتواند در بالای 
آن چاپ شود و جسم سه بعدی روی لایه های زیرین 

سقوط نکند.
وی افزود: پس از تکمیل فرایند چاپ، مهندسین 
می توانند جسم را به آرامی گرم کنند و جسم شکل 

خود را حفظ می کند.
به منظور چاپ سه بعدی ساختار مصنوعی محققان 
از یک هیدروژل ترکیبی جدید که شامل دو جزء 
متشکل از الکل پلی وینیل که یک پلیمر مصنوعی 
محلول در آب و یک ماده ژل مانند به نام "فیتاژل" 
کردند. ساختار حاصل  استفاده  است،   ))Phytagel
از آن با کلاژن پوشش داده شد و سپس آن را با 
سلول های انسانی پرکردند. با این حال، برای اهداف 
سلول های  مصنوعی  ساختار  از  محققان  آزمایش، 
پوستی به جای سلول های مغزی استفاده کردند تا مغز 

انسان را تقلید کنند.
تاکنون، محققان قادر به ایجاد نمونه های کوچک از 
بافت مشابه مغز و نه کل مغز شده اند و تنها ۱۱ بخش 

از بدن در آزمایشگاه رشد داده شده اند.
 "آنتونیو الِیا فورته")Antonio Elia Forte( نویسنده 

ارشد مطالعات، دانشیار پژوهشی دانشکده مهندسی 
علوم زیستی کالج سلطنتی لندن گفت: اگر شما سعی 
در چاپ سه بعدی کل مغز با یک دستگاه پرینتر سه 
بعدی استاندارد در دسترس را داشته باشید، این کار 

بسیار چالش برانگیز است.
 )Live Science("فورته در مصاحبه با "لایوساینس
افزود: وقتی با یک ساختار پیچیده مواجه می شوید 
هرچه با مواد نرم تر کار می کنید خطر فرو ریختن 

هندسه آن ساختار بیشتر می شود.
"سرما  کنونی  تکنیک  با  محققان  گفت:  وی   
شناسی" مواد را از طریق صفحه چاپگر سه بعدی 
خنک می کنند. این بدان معنی است که قبل از چاپ 
تمام ابعاد شی، لایه ها از صفحه حذف می شوند و تمام 
اثر سرما شناسی از بین می رود. در آینده، محققان 
می توانند با استفاده از محفظه ای که کل جسم را 

خنک نگه می دارد، این تکنیک را متحول کنند.
وی در ادامه افزود: با این حال، تکنیک جدید "سرما 
شناسی")cryogenic( یک قدم به سمت جلو است. 
در حال حاضر ما در نهایت قادر به چاپ مواد بسیار 
نرم هستیم، که این دستاورد قبلا به دست نیامده بود. 
محققان در حال تلاش برای بهبود این تکنیک برای 
چاپ اشیای بزرگتر هستند. مهندسان علوم زیستی 
احتمالا هنوز هم از ساخت اندام های پیچیده انسان 
مانند مغز و ریه ها با استفاده از چاپ سه بعدی چند 
دهه دور هستند. با این وجود، روش فعلی می تواند به 
محققان در مورد چگونگی رفتار بافت مغز یا ریه تحت 
شرایط مختلف - مثلا در موقعیت های ضربه مانند 

آسیب های مغزی کمک کند

گرافن با جذب نور بیشترچاپ 3 بعدی بافت مغز برای اولین بار
 منبع تامین انرژی می شود

 محققان دانشگاه فلوریدا روش جدیدی برای جذب نور بیشتر توسط گرافن ابداع کرده 
اند که می تواند این ماده اسرارآمیز را به منبعی تازه برای تامین انرژی دستگاه های برقی 

مبدل کند.
گرافن از جمله مواد پرکاربرد در طبیعت است که بخش عمده آن را کربن تشکیل می 
دهد و خواص اعجاب آوری دارد. اما یکی از نقاط ضعف آن جذب اندک نور است که به 

همت پژوهشگران برطرف شده است.
گرافن در مجموع تنها کمتر از دو درصد از طیف نور مرئی قابل مشاهده در طبیعت را 
جذب می کند. تا به حال از روش هایی مانند افزودن برخی فلزات به گرافن برای افزایش 
جذب نور توسط این ماده استفاده شده بود. اما روش یادشده در عمل منجر به جذب نور 

توسط این فلزات و نه خود گرافن شده است.
در روش جدید تغییراتی در ساختار اتم های خود گرافن ایجاد شده و بدین منظور ابتدا 
این ماده بر روی یک بستر پلیمری قرار گرفته است و سپس از الگویی در مقیاس نانو برای 
تغییرات در آن استفاده شده است. نتیجه این تغییرات ایجاد یک حفره نوری در گرافن 
است که در زمان تاباندن نور به این ماده به جذب بیشتر آن توسط گرافن کمک می کند.

محققان می گویند با استفاده از این شیوه گرافن می تواند تا ۴۵ درصد از نور موجود 
در محیط اطراف را جذب کند و با بهینه سازی روش یادشده این رقم به ۹۰ درصد 
افزایش می یابد. با افزایش این رقم تحولاتی بی سابقه در زمینه طراحی و تولید محصولات 
اپتوالکترونیک مانند سیستم های دید در شب، دوربین های مادون قرمز، حسگرهای گازی 

و شیمیایی، نمایشگرهای لمسی و غیره پدید خواهد آمد.

درمان ضایعه نخاعی موش با سلول های 
بنیادی انسانی

 تیمی از محققان ژاپنی در دانشگاه کیئو برای درمان موشی که پاهای عقبی اش به 
دلیل آسیب نخاعی از کار افتاده بود، از سلول های بنیادی iPS انسانی استفاده کرده اند.

دکتر هیدیوکی اکانو محقق این طرح گفت: این اولین بار در جهان بوده است که اثرات 
درمانی سلول های بنیادی پرتوان القایی اثبات شده است.

وی افزود: در حال حاضر درمان موثری برای آسیب عصبی نخاعی وجود ندارد و استفاده 
از  سلول های iPS، امیدواری های زیادی را در این زمینه ایجاد کرده است.

در این مطالعه، ۹ روز بعد از آسیب نخاعی۵۰۰ هزار سلول بنیادی عصبی به ۴۰ موش 
پیوند شد. بعد از یک ماه، ۲۹ موش زنده مانده و قادر به راه رفتن و دویدن بودند.

۱۱ موش دیگر نیز به دلیل بیماری های غیر مرتبط با رویکرد آزمایشی مردند. در حالی 
که محققین همواره نگران تشکیل تومورهای بدخیم از این iPSCها هستند، هیچ گونه 

توموری در این موش ها شکل نگرفته است.
دکتر اکانو امیدوار است که با پشت سر گذاشتن مطالعات پیش درمانگاهی و بالینی 
مربوطه، استفاده از این سلول های بنیادی پرتوان بتواند در آینده ای نزدیک درمانی موثر 

برای بیماران ضایعه نخاعی باشد.

این عینک مطالعه برای همه مناسب است
به تازگی عینکی ساخته شده که بدون دسته روی بینی کاربر قرار می گیرد و در هر  

جهتی خم می شود.
 به تازگی عینک مطالعه ای نوآورانه ساخته شده است. این عینک دسته ندارد و شرکت

Thinoptic آن را ارائه کرده است. جالب آنکه عینک مطالعه به روی بینی کاربر می چسبد 
و حتی با تکان دادن سر کاربر از روی صورتش نمی افتد. این گجت ساده قابل حمل و بسیار 

سبک است. همچنین در هر جهتی خم می شود و نمی شکند.
دانشمندان دانشگاه ماساچوست)MIT( ماده جدید غیر معمولی تولید کرده اند 
که در ذخیره و انتشار انرژی گرما بسیار موثر است و می توان از آن به عنوان 
باتری استفاده کرد. این باتری AzoPMA نام دارد و پلیمر جدید پلاستیک 
مانندی است که می تواند ۱۰۰ برابر انرژی حرارتی را در خود جذب کند. این 

باتری گرمایی با پیشرفت بیشتر گرما را ذخیره و سپس آزاد خواهد کرد و 
تحولی در انرژی خورشیدی و باتری های سنتی قدرتمند، گوشی های هوشمند 
"دانداپانی  دکتر  توسط  تحقیق  این  کرد.  خواهد  ایجاد  الکتریکی  صنایع  و 
ونکاتارامان")Dhandapani Venkataraman( شیمیدان دانشگاه ماساچوست 
انجام شده و در نشریه Nature منتشر شده است.  این ماده بر اساس ترکیب 
ازوبنزن)متاکریلات( AzoPMA نامگذاری شده و قادر به نگهداری انرژی حرارتی 
بسیار زیاد بر اساس دو نمونه تغییر شکل خود در برابر گرما است. هنگامی که 
مواد گرم شوند مولکول ها از فرم انرژی بالایی برخوردار می شوند که در ذخیره 
انرژی حرارتی موثر است و هنگامی که خنک شوند به شکل کم انرژی خود باز 
می گردند  و سپس انرژی گرمایی را در صورت نیاز آزاد می کنند. به نظر می رسد 
پتانسیل قدرت باتری های حرارتی بی پایان است. دکتر جفری گروسمن پروفسور 
دانشگاه MIT که تحقیقات مشابهی بر روی باتری حرارتی انجام داده اظهار کرد: 
امروزه باتری های حرارتی جایگاه یک قرن پیش باتری های الکتریکی را دارند. 
ویژگی باتری های حرارتی در موقعیت های آینده خارج از شبکه سودمند خواهد 
بود.  وی در ادامه افزود: در آینده می توان زمانی که بیرون از منزل هستید از 
این ماده برای انرژی اجاق گاز و یا ماده غیر سوزاننده در کوره های خورشیدی 
استفاده کرد تا خطر بروز صدمات ناشی از بخار در اجاق های معمولی در مناطق 

روستایی کاهش یابد و یا برای ذوب یخ بدون نیاز به الکتریسیته استفاده شوند.

یک تولید کننده موبایل امروز از تلفن هوشمندی 
با نمایشگر ۶ اینچی رونمایی می کند که با فشردن 
لبه های دستگاه می توان قابلیت های مختلف را در 
آن فعال کرد. این دستگاه باتری ۳۹۳۰ میلی آمپری 
 U۱۱ امروز از موبایل HTC دارد. قرار است شرکت

EYE رونمایی کند.
این دستگاه  دارای نمایشگر ۶ اینچی LCD۳ با 

 RAM ،۶۵۲ ۱۰۸۰ پیکسل، تراشه اسنپ دراگون
۴ گیگابایت، ۶۴ گیگابایت حافظه ذخیره و قابلیت 
افزودن حافظه میکرو اس دی، باتری ۳۹۳۰ میلی 
فناوری  و  نوقا  اندروید   ،IP۶۷ گواهینامه آمپری، 
Edge Sence است. این فناوری به کاربران اجازه 
می دهد با فشردن لبه های موبایل، کارهای مختلفی 
انجام دهند. به عنوان مثال برای باز کردن اپلیکیشن 

دوربین کافی است لبه های دستگاه را بفشارند.
 Edge همچنین کاربر می تواند قابلیت هایی که
Sense فعال می شوند را خود تعیین کند. علاوه 
برای  ای  شیشه  محافظ  قاب  شرکت  این  برآن، 
موبایل ساخته که بخش های لبه دستگاه در آن 
حذف شده است. EYE U۱۱ مجهز به پورت یو 

اس بی C  است.

باتری حرارتی که انرژی گرمایی را جذب می کند

موبایل با باتری 3۹3۰ میلی آمپری رونمایی می شود

ریشه درد انگشتان تان را بشناسید

برای اینكه دست تان درد نكند!
به خاطر ساعت ها تایپ کردن در طول روز، حقوق می گیرید؟ یا باید مدام با یک دستمال 

و در حالتی تکراری، روی میزها را تمیز کنید؟ شما تنها نیستید.
بسیاری از افراد در مشاغل مختلف، به خاطر شرایط کاری شان، گرفتار درد آرام نشدنی 
انگشت و دست می شوند و اگر زود فکری به حال این درد نکنند، به سادگی نمی توانند آن 

را از زندگی شان بیرون کنند.
در هوای گرم کار می کنید؟

اگر در هوای گرم کار می کنید یا شهر گرمی را برای زندگی کردن انتخاب کرده اید، 
احتمالا انگشتان تان گرفتار دردی مزمن هستند.

 هوای گرم، سرعت گردش خون در رگ ها را افزایش می دهد. به همین دلیل، وقتی 
درد در دست و انگشتان تان می پیچد، با رفتن به فضایی خنک تر، می توانید از این وضعیت 

آزاردهنده خلاص شوید.
عاشق پفک هستید؟

مصرف بیش از اندازه نمک، باعث افزایش آب میان بافتی در بدن تان می شود و تورم ناشی 
از این اتفاق، درد انگشتان تان را بیشتر می کند. پس در صورتی که درد انگشت را همراه 
با التهاب و ورم تجربه می کنید، با دقت بیشتری رژیم غذایی تان را بررسی کنید. یادتان 
نرود که گوشت های فرآوری شده، فست فودها و غذاهای رستورانی، کباب و کنسرو ها هم 
میزان زیادی سدیم را در خود جا داده اند و برای کاهش ورم انگشتان تان، باید دور آنها را 

هم خط بکشید.
آرتروز دارید؟

کسانی که به آرتریت دچار هستند، دردی مداوم و آرام نشدنی ای را در انگشتان شان 
احساس می کنند. در این شرایط، انجام کارهای ساده خانه هم برای این افراد دشوار 

می شود و زمینه را برای افزایش درد فراهم می کند.
سندرم تونل کارپال

اگر به دلیل کارکردن در حالت نامناسب، یا انجام کارهای تکراری مثل تایپ کردن یا 
بافندگی به سندرم تونل کارپال دچار شده باشید، دردی همراه با احساس سوزن سوزن 

شدن را در انگشتان تان احساس خواهید کرد.
 

متخصص پوست و مو عنوان کرد

 ریزش مجدد موی کاشته شده
 با اختلالات تیروئیدی

متخصص پوست و مو به کسانی که موی خود را کاشته اند اشاره کرد و گفت: این افراد 
دیگر تحت تأثیر ژنتیک، موی خود را از دست نمی دهند؛ ولی ممکن است عوامل و 

مشکلات هورمونی ازجمله تیروئید دوباره به ریزش موی آنها منجر شود. 
امیرهوشنگ احسانی متخصص پوست و مو یکی از عمده دلایل ریزش مو را مشکلات 
غده تیروئید دانست و گفت:  کم کاری و پرکاری تیروئید هر دو منجر به ریزش مو خواهند 
شد و فردی که به متخصص پوست و مو مراجعه و بیان می کند ریزش مود دارد، اولین کار 

برای بررسی مشکل وی انجام آزمایش تیروئید است.
وی ادامه داد: اگر مشکل تیروئیدی مشاهده شود،  باید سریعاً اقدام به درمان شود تا علائم 

دیگر نظیر پرعرقی به همراه ریزش مو رفع شود.
احسانی گفت:  افرادی که دچار ریزش مو شده و موی خود را کاشته اند، دیگر تحت 
تأثیر ژنتیک موی خود را از دست نمی دهند ولی ممکن است عوامل و مشکلات هورمونی 

ازجمله تیروئید دوباره به ریزش موی آنها منجر شود.
این متخصص پوست و مو افزود: علت های ریزش مو متفاوت است. کم خونی ها، مشکلات 
کلیوی و کبدی، تغذیه نامناسب و کاهش وزن محسوس ازجمله دلایل ریزش مو به 

حساب می آید.
وی تأکید کرد: فردی که ریزش مو دارد، گرفتن شرح حال دقیق وی برخلاف نوشتن 
آزمایش های مختلف از اهمیت ویژه ای برخوردار است و به درمان بیمار بسیار کمک 

می کند.
احسانی افزود: آزمایش باید براساس شرح حال بیمار و اینکه چه شرایط و مشکلات 

همراهی را داشته نوشته شود. همیشه نوشتن یک نسخه آزمایش طولانی کارا نیست.
این متخصص پوست و مو در پایان گفت: اگر در شرح حالی که پزشک از بیمار می پرسد 
و فرد می گوید تپش قلب، استرس و تعریق زیاد دارم، مهم ترین شکی که پزشک می کند 

به غده تیروئید است.

خواص زیتون؛ از مغز تا قلب

9 فایده ی زیتون برای سلامتی
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مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم  اعلام کرد

 تصویب ایجاد 5 ناحیه صنعتی جدید دراستان قم 
مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم، تصویب و مراحل پایانی کار مطالعاتی ۵ ناحیه 

صنعتی جدید در مناطق روستایی استان را اعلام کرد.
امیر طیبی نژاد با اعلام این خبر اظهارداشت: در راستای سیاست های راهبردی سازمان 
صنایع کوچك وشهرك های صنعتی ایران و بر اساس نیاز سنجی های صورت گرفته با 
هدف ظرفیت سنجی و توسعه مشاغل روستایی و خانگی، ایجاد ۵ ناحیه صنعتی جدید 

در مناطق روستایی قم در دستور کار این شرکت قرار گرفت.
وی با بیان اینکه برای تسریع در کارها و عدم اطاله برخورداری متقاضیان از این نواحی، 
چندین کار به صورت موازی و خارج از نوبت به مرحله اجرا گذاشته شد، گفت: همزمان 
با انجام مرحله مطالعات، موضوع ایجاد ۵ ناحیه صنعتی جدید در مناطق کهك، قاهان، 
بیدهند و ۲ ناحیه صنعتی هم در صرم در هیأت مدیره شرکت شهرك های صنعتی قم 

مطرح و به تصویب رسید.
طیبی نژاد تصریح کرد: خوشبختانه با همکاری مناسب منابع طبیعی استان موفق شدیم 
در کوتاه ترین زمان ممکن مکانیابی نواحی صنعتی جدید را انجام دهیم که با اتمام کار 

مطالعاتی نسبت به تملك زمین و آغاز عملیات اجرایی آن اقدام خواهیم کرد.
مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم یادآور شد: یکی از اقدامات مهم در این بخش 
کار مطالعاتی و طرح توجیهی بود که خوشبختانه همزمان با سایر اقدامات توسط معاونت 
فنی شرکت شهرك های صنعتی قم انجام شد و امیدواریم تا پایان دی ماه جاری این 

مرحله نیز به اتمام برسد تا بتوانیم سایر اقدامات لازم را انجام دهیم.
 وی در ادامه با بیان اینکه نواحی صنعتی جدید براساس قابلیت های درونی روستاها 
ایجاد می شود خاطرنشان ساخت: در داخل برخی از روستاهای استان یک سری واحدهای 
صنعتی و یا مشاغل تولیدی خانگی وجود دارد که با ایجاد نواحی صنعتی کوچک در 
کنار این روستاها، می توانیم واحدهای تولیدی را به داخل نواحی صنعتی منتقل و ضمن 
برخورداری از حمایت های سازمان صنایع کوچك، در برنامه های توسعه ای این سازمان 
همچون خوشه های کسب وکار و تشکیل کنسرسیوم های صادراتی مشارکت نمایند.

گفتنی است استان قم هم اکنون دارای چهار ناحیه صنعتی روستایی، به نام های خورآباد، 
سیرو، طغرود و دستجرد می باشد.

 
مدیر کل راه آهن قم  خبرداد

ترمیم بخشی از خطوط ریلی راه آهن قم
مدیر کل راه آهن قم از تعویض و تعمیر بخشی از خطوط ریلی استان  با هدف ارتقای 

سطح ایمنی در مناطق حادثه خیز با اعتباری بالغ بر ۴۰۰ میلیون تومان خبرداد.
محسن اعتماد  در گفت و گویی با اعلام این خبرافزود:در راستای ارتقای سطح ایمنی 
و حذف نقاط حادثه خیز خطوط ریلی،تعویض و روسازی خط آهن در منطقه ماسه گیر 

خطوط نودژ- گارمانوری به طول ۵۰۰ متر انجام شد.
وی هدف از انجام  این پروژه را رفع نقاط حادثه خیز و ارتقای ایمنی دانست و خاطر 
نشان ساخت: خطوط ریلی که در این منطقه وجود داشتند به دلیل مدفون شدن در 
زیر ماسه دچار فرسودگی ادوات ریلی شده بود که با تعویض و روسازی این نقطه مهم و 

حساس از بروز حوادث جلو گیری گردید.
وی ادامه داد: در خطوط مذکور که از مدتها پیش از تراورسهای فلزی استفاده شده بود و  
به دلیل  مدفون بودن در زیر ماسه  و رطوبت  باعث فرسودگی مضاعف  شده بودند  ، به 

طول ۵۰۰ متر از کوپلاژ با تراورسهای بتنی  مسلح و پیش تنیده  استفاده شد. 
مدیر کل راه آهن قم در بخش دیگری از سخنان خود گفت :یکی از راههای ارتقای سطح 
ایمنی شناسایی و رفع نقاط حادثه خیز است که این اداره کل همواره بر این مقوله کوشش 

کرده تا سفر ایمن و راحتی را برای مسافران ایجاد نماید.
مهندس اعتماد با اشاره به شناسایی و رفع گلوگاههای حادثه خیز خطوط ریلی استان 
قم بیان کرد: ایمنی و پیشگیری از وقوع حوادث از جمله مقولاتی است که نیاز به اندیشه، 
طراحی و برنامه  ریزی دارد و هدف از انجام  این قبیل پروژه ها، پیشگیری و کنترل 
سوانح و حوادث و بهبود شرایط ایمنی بوده و رسیدن به این مهم مستلزم همکاری تمام 
دستگاه های اجرایی استان  است. شایان ذکر است تراورس های بتنی با استفاده از آخرین 
تکنولوژی روز دنیا در کشور تولید و در اکثر خطوط راه آهن کشور مورد استفاده قرار می 
گیرند تروارسهای مذکور از  مقاومت فوق العاده ای در برابر رطوبت و شنهای روان برخوردار 
بوده و طول عمری به مراتب بیشتر از تراورسهای چوبی و فلزی د ارند و در روانی سیر و 
حرکت قطارهای باری و مسافری نقش عمده ای دارند در نقاطی که خطوط تعویض و 
یا به تروارس بتونی  مجهز میشوند عمدتا باعث افزایش سرعت ، ارتقای ایمنی و کاهش 

ارتعاشات عرضی و طولی قطار ها میشوند. 
 

مدیر ساخت و توسعه راه های اداره کل راه و شهرسازی استان قم خبر داد

تكمیل عملیات عمرانی اصلاح پیچ ورجان
مدیر ساخت و توسعه راه های اداره کل راه و شهرسازی استان قم گفت: عملیات اجرای 

روکش آسفالت و اصلاح پیچ محور روستایی ورجان تکمیل شد. 
عباس فراهانی گفت: بنا به گزارش های واصله پیچ محور روستایی ورجان یکی از نقاط 
حادثه خیز جاده ای استان قم محسوب می شده است که اصلاح پیچ مذکور در دستور 
کار فوری این اداره کل قرار گرفت. مدیر ساخت و توسعه راه های اداره کل راه و شهرسازی 
استان قم با اشاره به طول ۶۰۰ متری اصلاح پیچ افزود: میزان اعتبار تخصیص یافته برای 

انجام این عملیات بیش از ۲ میلیارد ریال بوده است.
 وی تشریح کرد: عملیات اجرایی روکش آسفالت و اصلاح پیچ ورجان شامل عملیات 
بسترسازی، اجرای عملیات قیرپاشی، اجرای یک لایه آسفالت بیندر و توپکا و .... بوده است.
فراهانی به مدت زمان اجرای عملیات اشاره کرد و گفت: عملیات اجرای روکش آسفالت 
و اصلاح پیچ ورجان از اواخر آذرماه شروع شده است و در اواخر دی ماه سال جاری به پایان 
می رسد. وی خاطرنشان کرد: پس از انجام شانه سازی، خط کشی، نصب تابلو علائم مورد 

نیاز و... مسیر اصلاح شده برای استفاده کنندگان بازگشایی خواهد شد.
مدیرساخت وتوسعه اداره کل راه و شهرسازی استان قم در پایان اظهار امیدواری کرد: 
با حذف نقطه حادثه خیز و بازگشایی مسیر اصلاح شده شاهد تردد ایمن تر و سریع تر 

خودروهای عبوری و کاهش تصادفات و سوانح رانندگی در این محور خواهیم بود.
 

سرپرست اداره کل روستایی و شوراهای استانداری قم: 

شناسنامه های روستاهای استان قم در سال ۹7 
تدوین شود 

سرپرست اداره کل روستایی و شوراهای استانداری قم گفت: برای انجام هر کاری داشتن 
اطلاعات لازم است و امیدوارم که شناسنامه های روستاهای استان قم در سال ۹۷ تدوین 

شود.
سجاد چهرگانی با اشاره به وجود الگوهای توسعه گردشگری برای روستاهای کشور 
اظهار کرد: الگوهای زیادی برای توسعه گردشگری در روستاهای کشور وجود دارد،  به 
عنوان مثال یک روستای دورافتاده با توسعه بخش گردشگری به یک روستای توسعه یافته 
تبدیل می شود. وی با بیان اینکه  روستاهای استان قم ظرفیت زیادی را برای توسعه بخش 
گردشگری دارند افزود: در برنامه های آتی استان قم، کمک های خوبی برای افراد فعال در 
زمینه ایجاد اشتغال پیش بینی شده است و به این افراد تسهیلات بانکی ارائه خواهد شد.
سرپرست اداره کل روستایی و شوراهای استانداری قم، نقطه ضعف روستاهای استان را 
جذب سرمایه گذار دانست و تصریح کرد: چتر حمایتی برای سرمایه گذاران در روستاهای 
قم ایجاد شده و کمیته تخصصی در کارگروه توسعه روستایی استان قم برای تسهیل صدور 

مجوزها برای سرمایه گذاران ایجاد شده است.
وی ادامه داد: ۱۲ طرح در کارگروه توسعه روستایی استان قم تصویب شده و تعدادی 
طرح هم در حال بررسی و مطالعه است که امیدواریم تا پایان سال تصویب شود. در 
شرایطی که سرمایه گذاران بومی برای توسعه روستاهای قم انگیزه دارند باید زمینه 
فعالیت آنها مهیا شود. سرپرست اداره کل روستایی و شوراهای استانداری قم با بیان 
اینکه جذب سرمایه گذاران از استان ها و کشورهای دیگر را به روستاهای قم در دستور 
کار داریم خاطرنشان کرد: برای انجام هر کاری داشتن اطلاعات، لازم است، امیدوارم که 

شناسنامه های روستاهای استان قم در سال ۹۷ تدوین شود.

معاون مشارکت های مردمی کمیته امداد قم خبر داد

کمک خیر آمریكایی برای خرید مسكن 
مددجویان قمی

معاون توسعه مشارکتهای مردمی کمیته امداد استان قم از کمک پنج هزار و ۵۰۰ 
دلاری یک خیر آمریکایی برای خرید مسکن مددجویان مورد حمایت این نهاد خبر داد. 
به گزارش روابط عمومی کمیته امداد امام خمینی، اکبر رشیدی گفت: کمک های 
مردمی به کمیته امداد فقط از طرف مردم کشورمان نیست بلکه نیکوکاران اتباع کشورهای 
دیگر هم کمک های خود را برای کمک به مددجویان کمیته امداد به این نهاد پرداخت 
می کنند.وی با اشاره به اینکه یکی از راهبردهای توسعه مشارکت های مردمی در استان 
قم بیان احکام مرتبط با زکات و انفاقات در مکان های مقدس ازجمله حرم مطهر حضرت 
معصومه )س( و مساجد به ویژه مسجد مقدس جمکران است بیان کرد: پس ازاینکه احکام 
خمس و زکات توسط حجت الاسلام  والمسلمین نوراللهی رئیس ستاد زکات کمیته امداد 
استان قم در حرم مطهر بیان شد فردی که خود را تبعه کشور آمریکا معرفی کرد نسبت 
به پرداخت وجوهات خود اقدام کرد.معاون مشارکت های مردمی کمیته امداد قم ادامه 
داد: پس ازاینکه وضعیت فقرای استان قم برای این فرد خیر بیان شد، پنج هزار دلار به 
مددجویان مورد حمایت کمیته امداد استان قم و ۵۰۰ دلار به زلزله زدگان کرمانشاه کمک 
کرد.وی افزود: کمک های این خیر پس از تبدیل به وجه نقد رایج کشور معادل ۲۳۵ 
میلیون ریال به حساب اداره زکات کمیته امداد قم برای رفع مشکل مسکن محرومان این 

استان و زلزله زدگان استان کرمانشاه واریز شد. 

مدت یکساله که با دختری خانواده دار و خوب نامزد کردم ولی متاسفانه با توجه به 
شرایط بد جامعه خیلی شکاک شدم که نکنه با کسی در ارتباطه و فکرای این چنینی 
خیلی اذیتم میکنه همیشه دوست دارم به نحوی گوشیشو چک کنم چون خیلی از 

خیانت میترسم خواهشا راهنماییم کنید. 
 پرسش: یکسال است که نامزد کردم و روی ارتباط نامزدم با بقیه خانومها 
خیلی حساسم. البته باید بگم ارتباط خاصی با بقیه نداره اصلا مثلا اگه بخوام 
مثال بزنم همین که حال زن داداشش رو هم میپرسه باعث حسادت من 
میشه. میدونم این اشکال و عیبه منه چطور میتونم خودمو کنترل کنم؟ 
بدبین نیستم همسرم منو خیلی دوست من حتی دوره نوجوانی هم نسبت 
به دوستانم همین حس رو داشتم. چون دوست زیادی نداشتم همیشه دلم 
میخواست دوست صمیمی که دارم با من باشه و اگه به کسه دیگه ای سلام 
میکرد من ناراحت میشدم فکر میکردم منو ول میکنه.الان همین حسو 

نسبت به نامزدم دارم. چطور میتونم خودمو کنترل کنم؟
البته حدی از حسادت و حساسیت نسبت به همسر در همه خانمها جود دارد ولی با 

توجه به توضیحات شما تصور می کنم شدت این حساسیت بیشتر است.
توصیه می کنم  حسادت تان را انکار نکنید و سعی به مبارزه با آن کنید.

 هر چند قبول این امر آسان نخواهد بود، اما شما فقط وقتی می توانید مشکل را حل 
کنید که این حس را در درون تان بپذیرید.   یکی از بزرگ ترین اشتباهات، مخفی 

کردن بددلی و حسادت هنگامی است که آن را شدیدا احساس می کنید.
 یکی از راه های کاهش حسادت کاهش ناامنی و عدم اطمینان است.

 اگر شما در ارتباط با همسرتان احساس ناامنی می کنید، به احتمال بسیار به 
همسرتان شک می کنید.

 هدف شما باید این باشد که هر کاری که لازم است انجام دهید تا این احساس 

را نداشته باشید. هنگامی که هدف شما اجتناب از ناامنی باشد، قادر خواهید بود با 
اشتباهات و استنباط نادرست برخوردی مناسب کنید. مهم است مشخص کنید 
مشتاق به انجام چه کاری هستید و چه کاری را نمی خواهید انجام دهید. از خودتان 

بپرسید در مورد چه چیز احساس ناامنی می کنید.
  اعتماد به نفس تان را بالا ببرید. بیشتر بددلی ها از عدم اعتماد به نفس ایجاد می 
شود. بهترین راه جلوگیری از این احساس مخرب بالا بردن اعتماد به نفس است. افرادی 
که حسادت شدید دارند غالبا بسیار در روابط سرمایه گذاری کرده اند و هویت خود را 

در محبت همسر می بینند. 
 یکی از مهم ترین قدم ها برای دور شدن از حس حسادت این است که اعتماد 
به نفس تان را تقویت کنید. پس هر کاری که از دست تان برمی آید، انجام دهید تا اعتماد 
به نفس تان به تدریج بیشتر و بیشتر شود. به  طور مثال می توانید از همین امروز تصمیم 
بگیرید که در یك یا چند زمینه مختلف متخصص شوید، ورزش را در برنامه روزانه تان 
بگنجانید و با یادآوری موفقیت های خوب گذشته سعی کنید آنها را با انگیزه بیشترتکرار 
کنید. وقتی نسبت به خودتان اعتماد به نفس کافی ندارید، توانایی و امکانات تان را 
دست کم می گیرید و به دیگران حسادت می کنید. سعی کنید توانایی های تان را 
بشناسید. در گام بعدی خودتان را از گذشته بیشتر دوست داشته باشید و به وجودتان 
بها دهید. با کمی فکر کردن حتما می توانید  خودتان را بهتر بشناسید و  توانایی های تان 
را به اوج برسانید. مدام به خودتان بگویید: »من هم می توانم با سعی و کوشش به هر 
چه می خواهم برسم. دلیلی ندارد حسادت کنم.« در راه رسیدن به خواسته های معقول 
تمام تلاش تان را به کار ببرید و حسابی عزم تان را جزم کنید. حسادت در افرادی بیشتر 
ایجاد می شود که به جای پرورش توانایی های خود، مدام زندگی دیگران را جست وجو 
می کنند تا ببینند زندگی آنها چه نتایجی داشته است. اگرخودتان را فردی توانا بدانید، 
به دست یافته های دیگران حسادت نمی کنید. نگاهی به همه ی چیزهایی که موجب 

حسادت و بددلی شما می شود بیندازید و از خود بپرسید خطر تا چه حد واقعی است؟  
چه مدرکی دارید که رابطه ی شما در خطر است؟ آیا رفتار شما موقعیت را بدتر نمی 

کند؟ ضمنا سعی کنید حتما مراجعه حضوری نزد یک مشاور داشته باشید.
آیا احساس می کنید زیبا یا جذاب نیستید؟ آیا به عشق و علاقه ی همسر خود 
شک دارید؟ وقتی دریافتید چه مسئله ای شما را ناراحت می کند، بهتر می توانید با 
ترس های خود مقابله و این سوال را مطرح کنید که آیا ترس های شما واقعی هستند 
یا نه. خیلی عادی است در رابطه ای که علاقه ی ما بیشتر از طرف مقابل است و اگر 
مراوده نیز ایده آل نباشد یا طرف مقابل قادر به بیان علاقه نباشد، به راحتی احساس 

ناامنی ایجاد می شود.
پرسش: آیا شکاک بودن در خانواده ارثی می باشد؟

هر ویژگی شخصیتی تا حدودی تحت تاثیر ژنها و محیط اطراف و نوع تربیت قرار 
دارد. همانطور که یک بیماری مانند قند، درصد ابتلا به آن را در اعضای یک خانواده 
بیشتر می کند ولی بروز بیماری ۱۰۰٪ نیست. برای تشخیص میزان درصد بدبینی 
تستهایی وجود دارد. با مراجعه حضوری  به روانشناس و مصاحبه بالینی و تفسیر این 

تستها تا حدود زیادی می توانید از شکاک بودن فردی اطمینان حاصل کنید. 
پرسش: من مدت یک ساله که با دختری خانواده دار و خوب نامزد کردم 
ولی متاسفانه با توجه به شرایط بد جامعه خیلی شکاک شدم که نکنه با کسی 
در ارتباطه و فکرای این چنینی خیلی اذیتم میکنه همیشه دوست دارم به 
نحوی گوشیشو چک کنم چون خیلی از خیانت میترسم خواهشا راهنماییم 

کنید.
مهمترین اقدامی که شما باید انجام دهید این است که به هیچ یک از این افکار جامه 
عمل نپوشانید. یعنی هر قدر هم که افکار منفی به سراغ تان آمد، گوشی همسرتان را 
چک نکنید  بگذارید این مساله فقط در حد فکر باقی بماند. عمدتا بی اعتنایی به این 

افکار از روشهای درمان مناسب است.
ضمن اینکه تغذیه کننده های این افکار منفی را شناسایی و حذف کنید مثلا اگر 
اهل دیدن سریالهای ماهواره ای یا فیلمهایی با این مضمون هستید دیدن این فیلمها 
را قطع کنید. اگر با دوستانی ارتباط دارید که اهل رابطه خارج از حریم خانه بوده و یا 
دایما در مورد این دست مسایل صحبت می کنند، دوستان خود را عوض کنید و سعی 
کنید با افرادی مثبت و نیک اندیش ارتباط داشته باشید. اگر می بینید این افکار بیش 
از حد آزارتان می دهد حتما نزد روان شناس مراجعه داشته باشید. شاید یک دوره دارو 

درمانی هم برایتان توصیه شود. 
پرسش: یک ساله که عقد کردم من دائما با همسرم دعوا دارم اون خیلی 
شکاک و بددله با اینکه تا حالا هم چیزی از من ندیده ما مشاوره هم رفتیم 
گفتن مشکل از همسرمه و بدبینه همه بهم میگن جدا شو اما اون یک 
سری خوبی هایی داره که منو پایبند خودش کرده و دوسش دارم و میخوام 
زندگیمو نجات بدم البته بگم دعواهای ما وقتای مشکلات اون خیلی بیشتر 

میشه من موندم چیکار کنم خواهشا کمکم کنید. 
عمده مشاوران توصیه می کنند که اگر در دوران عقد متوجه بدبینی و سوظن 
نامزدتان شدید نامزدی را ادامه ندهید. لذا اگر بدبینی همسرتان مسجل شده است و 
به طور جدی با ایشان مشکل دارید توصیه اول من هم این است که اول برای دارو 
درمانی اقدام کنید. اگر ایشان اقدام نکردند و یا تاثیر چندانی نداشت برای جدایی اقدام 
شود. اگر هم قصد ادامه زندگی را دارید که باید بدانید یک عمر باید تحت سلطه ایشان 
زندگی کنید تا مشکلات به حداقل برسد. یعنی هر طور که همسرتان بخواهد باید 
زندگی کنید، رفت و آمد کنید، لباس بپوشید، ارتباط برقرار کنید و .. تا مشکلات کم 
شود. لذا خوب فکر کنید و تصمیم نهایی تان را بگیرید. فراموش هم نکنید این مشکل 

درمان قطعی ندارد.

پرسش و پاسخ هایی از بدبینی و شکاک بودن همسران 

با همسر بدبین و شکاک خود چه کنم؟

مطابق ماده ۱۱۰۷ قانون مدنی تهیه اسباب زندگی جزء نفقه محسوب شده و بر عهده شوهر است و زن تکلیفی در تهیه آن ندارد. 
امروزه بین خانواده های ایرانی طوری از مقوله جهیزیه و مهریه صحبت می شود که کاملا حاکی از یک برداشت غلط و باور 
نادرست در رابطه با جهیزیه است، به طوری که بین عامه مردم مصطلح است که میزان مهر با مقدار جهزیه اهدایی از جانب 

خانواده دختر باید متناسب باشد، حال آنکه این طرز فکر جز از عدم آگاهی نشات نمی گیرد. 
در ادامه برای شما مستدلا توضیح داده خواهد شد که چگونه فراهم کردن وسایل لازم برای زندگی مشترک تماما بر عهده شوهر 
بوده و جهیزیه اهدایی از جانب خانواده دختر صرفا نشانه محبت است و پیشکشی از سوی خانواده زن و از سر علاقه و احترام به 

فرزند بوده و نیز کمکی به زوج جوان در آستانه شروع زندگی شان است و قانونا هیچ وظیفه ای در این خصوص  ندارد.
در واقع جهیزیه اسباب و لوازم زندگی است که عروس به منزل داماد می برد. مطابق ماده ۱۱۰۷ قانون مدنی تهیه اسباب زندگی 
جزء نفقه محسوب شده و بر عهده شوهر است و زن تکلیفی در تهیه آن ندارد. جهیزیه جزء اموال و دارایی زوجه است و شوهر 
نسبت به جهیزیه در حکم امین است و می تواند از وسایل منتفع شود و مالکیتی برای شوهر ایجاد نمی شود. فلذا زن هر موقع که 
بخواهد می تواند جهزیه را مطالبه کند یا مانع استفاده زوج از جهیزیه شود. زن همچنین می تواند از جهیزیه اش استفاده نکرده 
و از شوهر وسایل منزل را تقاضا کند. شوهر همچنین حق ندارد اسباب جهیزیه را بفروشد و در اینصورت مسئول جبران خسارت 
و برگرداندن عین یا مثل یا قیمت است و این موضوع  تحت عنوان  فروش مال غیر مورد رسیدگی قرار می گیرد. عرفا تا زمان بقا 
زندکی مشترک شوهر می تواند از جهیزیه استفاده کند. همانطور که گفته شد جهیزیه دارایی زن است و در صورت فوت زوجه، 
همانند سایر اموال و دارایی ها به ارث می رسد.  در هنگام تحویل جهزیه معمولا فهرستی تحت عنوان سیاهه، شامل اقلامی که 
برای جهیزیه خریداری شده، از جانب خانواده زن، تهیه شده و به امضای شوهر می رسد و رسید دریافت می شود، تا در صورت 
بروز اختلاف نسبت به جهیزیه، زوجه بتواند از طریق مقامات قضایی اقدام نماید. در مواردی هم که سیاهه تنظیم نشده و امضاء و 
رسید از شوهر موجود نباشد فاکتور اجناس خریداری شده و همچنین شهادت شهود می تواند در احقاق حق به زن کمک کند.

 دعوای استرداد جهیزیه
در دعوی استرداد جهیزیه، ممکن است طرف مقابل دعوی بخواهد اموال را از بین برده و یا به آنها خسارت وارد نماید، بنابراین 
خواهان )زوجه( باید همراه با دادخواست استرداد جهیزیه مطابق ماده ۱۰۸ قانون آیین دادرسی مدنی تقاضای صدور قرار تأمین 
نیز کند. طبق ماده ۱۱۷ قانون فوق الذکر، چنانچه امکان تضییع و از بین رفتن اموال از طرف شوهر وجود داشته باشد، دادگاه 
بدون ابلاغ قرار را اجرا می کند. در مواردی که امکان جا به جایی و حیف و میل اموال از طرف زوج وجود دارد حکم ورود به منزلی 

که جهیزیه در آن قرار دارد نیز صادر می شود تا طرف مقابل نتواند از ورود مأموران به منزل جلوگیری کند.

در صورت بروز اختلاف درمورد جهیزیه دعوای استرداد جهیزیه مطرح می شود. در جریان رسیدگی به دعوی استرداد جهیزیه، 
جلسه ای در دادگاه جهت استماع اظهارات طرفین تعیین می شود. معمولا در صورت وجود سیاهه و امضاء و رسید از جانب 
شوهر، ادعای زن ثابت شده و شوهر ملزم به استرداد اموال می شود، در غیر اینصورت، قرار استماع شهادت شهود صادر شده، 
شهود به دادگاه دعوت می شوند و مشاهدات خود را بیان می دارند و در نهایت اگر ادعای زن ثابت شود حکم به استرداد جهیزیه 
صادر می شود و در صورت امتناع زوج از استرداد جهیزیه از طریق اجرای احکام دادگستری نسبت به استرداد جهیزیه اقدام 

خواهد شد.
کلام آخر

با توجه به آنچه گفته شد، در مواردی که زوجین برای طلاق توافقی اقدام باشند اجرای صیغه طلاق به پرداخت حقوق شرعی 
زن از جمله استرداد جهیزیه او موکول می شود که قوانین آن اجمالا بررسی شد.

خوان هفتم، جهیزیه

جهیزیه، وظیفه یا محبت؟

 

زورگیر معروف و بارکن تهران در درگیری با پلیس جان خود را از دست داد و دو 
همدستش دستگیر شدند.

به گزارش میزان،در پی وقوع سرقت های مشابه به شیوه موبایل قاپی و گردنبند 
قاپی توسط سرنشیان دو دستگاه موتورسیکلت طرح هوندا ۱۲۵ که طی آن سه نفر 
با تهدید سلاح سرد اقدام به سرقت می کردند، پرونده ای  با موضوع "سرقت های به 
عنف" تشکیل و به دستور بازپرس شعبه هفتم دادسرای ناحیه ۳۴ تهران، پرونده  

در اختیار پایگاه سوم پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار گرفت.
با حضور تعدادی از شکات و مالباختگان در پایگاه سوم پلیس آگاهی، تمامی آن ها 
در اظهارات خود اعلام داشتند که توسط سرنشیان دو دستگاه موتورسیکلت طرح 
هوندا ۱۲۵ و به شیوه هایی مشابه مورد سرقت گوشی های تلفن همراه و یا طلاجات 

)گردنبندقاپی( قرار گرفتند.
یکی از مالباختگان در اظهاراتش به کارآگاهان گفت: در خیابان ایتالیا به سمت 
بیمارستان منتظر تاکسی بودم که در این زمان گوشی تلفن همراهم زنگ خورد؛ 
گوشی را از جیب لباس خارج کرده و قصد مکالمه تلفنی داشتم که ناگهان جوانی 
به من نزدیک شد و در یک لحظه اقدام به قاپیدن گوشی کرد؛ این جوان به سرعت 
به طرف دو دستگاه موتورسیکلت هوندا ۱۲۵ دوید، سوار یکی از موتور ها شد و به 

همراه دو جوان دیگر از محل متواری شد.
مالباخته ای دیگر که با تهدید چاقو مورد سرقت طلاجات همراهش قرار گرفته 
بود نیز در اظهاراتش به کارآگاهان گفت:در خیابان شریعتی - ابتدای خیابان ملک 
در حال صحبت با گوشی تلفن همراه بودم که یک هوندا ۱۲۵ با دو سرنشین به 
من نزدیک شد؛ آن ها با تهدید چاقو اقدام به سرقت گردنبند من کرده و به سرعت 

از محل دور شدند.
مالباخته ای که به شیوه ی "بارکنی" مورد سرقت محموله گوشی تلفن همراه 
قرار گرفته بود نیز در اظهاراتش به کارآگاهان گفت: از پاساژ در خیابان جمهوری و 
به مقصد میدان شوش، برای تحویل دادن محموله گوشی های تلفن همراه با یک 
دستگاه موتورسیکلت به راه افتاده بودم؛ پشت چراغ قرمز ایستاده بودم که ناگهان 
تعادل موتورسیکلت، توسط سرنشیان دو دستگاه موتورسیکلت هوندا ۱۲۵ به هم 
خورد و من روی زمین افتادم؛ در همین وضعیت، سرنشینان هوندا ۱۲۵ با تهدید 
چاقو و قمه اقدام به سرقت جعبه کارتن های گوشی تلفن همراه پشت موتور کرده 

و به سرعت از محل دور شدند.
با توجه به شیوه و شگرد مورد استفاده در سرقت ها، کارآگاهان پایگاه سوم پلیس 
آگاهی تهران بزرگ با بررسی سوابق مجرمان سابقه دار که در پرونده های گذشته  
خود دقیقا به این شیوه و شگرد اقدام به سرقت کرده بودند، موفق به شناسایی 
یکی از مجرمان سابقه دار و حرفه ای به نام محمد۳۰ ساله شدند که بار ها به اتهام 
سرقت به شیوه موبایل قاپی، کیف قاپی، زورگیری، بارکنی و ... دستگیر و روانه 

زندان شده بود.
در بررسی سوابق "محمد" مشخص شد که وی در تمامی سرقت های خود با 
همراهی برادران و سایر بستگانش اقدام به سرقت می کند و در حال حاضر نیز دو 

تن از برادرانش به اتهام سرقت های خشن در زندان تحمل کیفر می کنند.
با شناسایی تصویر "محمد" از سوی ده ها مالباخته، شناسایی مخفیگاه  او در 
دستور کار کارآگاهان قرار گرفت، اما در تحقیقات پلیسی مشخص شد که محمد 
پس از آزادی از زندان، مخفیگاه و محل سکونت خود در منطقه دروازه غار را تغییر 

داده است.
در ادامه رسیدگی به پرونده و با توجه به وقوع عمده سرقت ها در مناطق مرکزی 
شهر تهران، هماهنگی های لازم با کلانتری های این مناطق انجام و تصاویر "محمد" 

در اختیار تیم های تجسس کلانتری ها قرار گرفت.
کلانتری ۱۰۷  ویژه  تجسس  تیم  کارآگاهان  آذرماه  نوزدهم  ساعت ۱۳:۳۰ 
فلسطین در حین گشت زنی نامحسوس در خیابان حافظ به سرنشینان دو دستگاه 
موتورسیکلت با سه سرنشین مشکوک شده، برای بررسی بیشتر به آن ها نزدیک 
شده، اما سرنشینان دو دستگاه موتورسیکلت با اطلاع از هویت آن ها به عنوان پلیس 

اقدام به فرار می کنند.
با آغاز تعقیب و گریز،کارآگاهان با رعایت قانون بکارگیری سلاح اقدام به شلیک 
به سمت یکی از موتور ها می  کنند؛ شلیک کارآگاهان باعث توقف موتورسیکلت 
و دستگیری سرنشین آن می شود، اما موتورسیکلت دوم با دو سرنشین همچنان 

اقدام به فرار می کند.
در ادامه ی تعقیب و گریز، سرنشینان موتورسیکلت دوم برای فرار از دست مأموران 

با موتورسیکلت به داخل محل عبور عابران متواری شدند که همین موضوع باعث 
تصادف شدید آن ها با چند تن از عابران و نهایتا توقف موتورسیکلت دوم می شود؛ 
در این مرحله، یکی از سرنشیان موتور )دومین متهم( دستگیر می شود، اما نفر سوم 

همچنان به فرار خود ادامه می دهد.
سرانجام کارآگاهان تجسس ویژه کلانتری ۱۰۷ فلسطین با شلیک گلوله، سومین 
نفر را از ناحیه پا مورد هدف قرار داده و او نیز دستگیر می شود؛ با دستگیری این 
شخص، بلافاصله وی به نام "محمد" مورد شناسایی قرار گرفت و جهت انجام 

اقدامات درمانی به بیمارستان منتقل شد.
با وجود انتقال محمد به بیمارستان و انجام اقدامات درمانی، پس از گذشت چند 
ساعت به کلانتری ۱۰۷ فلسطین اعلام شد که وی به علت خونریزی شدید ناشی از 
اصابت گلوله و شدت جراحت فوت کرده و به این طریق پرونده ارتکاب جرایم مجرم 

سابقه دار "محمد. س" با بیش از ۱۲ سابقه دستگیری برای همیشه بسته شد.
با انتقال دو متهم دستگیر شده به پایگاه سوم پلیس آگاهی، هویت آن ها به 

نام های مهران ۲۵ ساله و باقر ۲۴ ساله مورد شناسایی قرار گرفتند.
"باقر" )برادر محمد( با ۸ سابقه دستگیری از سال ۱۳۸۵ تاکنون است که آخرین 
بار در سال ۱۳۹۴ دستگیر و در سال ۱۳۹۶ از زندان آزاد شده است؛ "مهران. س" 
نیز پسرعموی باقر و محمد است که او نیز از سال ۱۳۸۷ تاکنون ۵ بار دستگیر و 
روانه زندان شده و آخرین بار در خرداد سال ۱۳۹۶ دستگیر و روانه زندان شده، اما 

پس از مدت کوتاهی با تأمین قرار قانونی از زندان آزاد شده است.
دارای  مهران  که  متهم مشخص شد  دو  این  قضایی  پرونده های  بررسی  در 
محکومیت قطعی ۷ ساله و باقر  دارای دو محکومیت ۷ ساله و ۶ ساله )مجموعا ۱۳ 

سال( از دو شعبه اجرای احکام هستند که پس از آزادی از زندان متواری شدند.
تهران  آگاهی  پلیس  سوم  پایگاه  رئیس  نادربیگی،  محمد  کارآگاه  سرهنگ 
بزرگ، در ادامه اعلام این خبر گفت:در ادامه رسیدگی به پرونده جرایم ارتکابی 
متهمین دستگیر شده و در تحقیقات پلیسی، متهمان به ده ها فقره سرقت به 
شیوه های مختلف موبایل قاپی، گردنبندقاپی، زورگیری و بارکنی اعتراف و با بررسی 
پرونده های مشابه ده ها مالباخته شناسایی، به پایگاه سوم پلیس آگاهی دعوت و 

متهمین توسط آن ها مورد شناسایی قرار گرفتند.
سرهنگ  نادربیگی در پایان این خبر گفت: با توجه به اعتراف صریح متهمان 
به ده ها فقره سرقت های خشن به شیوه مختلف، سوابق متعدد آن ها در ارتکاب 
جرایم و شناسایی ده ها مالباخته، دستور انتشار بدون پوشش تصاویر متهمان از 
سوی بازپرس  شعبه هفتم دادسرای ویژه سرقت صادر شده است؛ لذا از  شکات 
و مالباختگانی که موفق به شناسایی تصاویر متهمان شدند دعوت می شود تا برای 
پیگیری شکایات خود به نشانی پایگاه سوم پلیس آگاهی تهران بزرگ در خیابان 

خرمشهر - میدان نیلوفر مراجعه کنند.

دو همدست محمد را شناسایی کنید

مرگ زورگیر معروف تهران با شلیک پلیس






